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Jak se podnikalo za druhé 
světové války

Dochoval se nám zajímavý písemný materiál ohled-
ně podnikání za druhé světové války. Vlkošská strojírna 
Ladislava Daňka získala v roce 1941 velkou zakázku. Pro 
slévárnu železa v Haynau, dnešní Chojnów v Dolnoslez-
ském vojvodství v Polsku, měla vyrobit 1000 kusů lisů 
na slámu, typ 85. K tomu účelu potřebovala ale čtyři 
speciální soustruhy, které jí mohla dodat firma Volman 
v Čelákovicích. Zde ale nastal problém, protože sou-
struhy potřeboval Daněk velmi rychle, ale tomu bránilo 
to, že v době válečného hospodářství se o dodávkách roz-
hodovalo podle míry důležitosti pro vojenské účely. 

V tu chvíli se nabídl na podzim 1941 Robert Divíšek, 
technický úředník fi rmy Optikotechna v Přerově, že díky 
svým stykům věc zařídí a urychlí. Na základě dohody se 
zavázal Ladislav Daněk vyplatit Divíškovi v případě po-
tvrzení objednávek na stroje, objednané u fi rmyVolman 
a u jiných fi rem sjednaných rovněž Divíškovým prostřed-
nictvím, 10 % jako odměnu, počítanou z celkové částky 
učiněných objednávek strojů, včetně jejich příslušenství. 
Výsledek spolupráce byl ten, že Daňkovi byly dodány tři 
soustruhy v následujících dvou letech, ale výroba lisů ne-
byla realizována. Ladislav Daněk odmítl vyplatit Divíš-
kovi sjednanou odměnu a ten věc předal soudu. To už ale 
bylo po skončení války v roce 1946. První advokát, na 
kterého se Divíšek obrátil, Jindřich Lančík oznámil, že 
„není radno ve věci proti Daňkovi ničeho podnikati, ani 
při poválečné situaci“. Další advokát působící v Přerově, 
JUDr. Zdeněk Mohapl, však žalobu podal k přerovskému 
okresnímu soudu a zde začala být řešena 11. února 1947. 
Žalovanou stranu, strojírnu L. Daňka, zastupoval další 
přerovský advokát JUDr. Štaff a.

Žaloba uváděla, že Daněk si nemohl v době okupace 
opatřit normální cestou obráběcí stroje, protože nepraco-
val pro říšskou brannou moc a tehdy jedině fi rmy pracují-
cí pro říšskou brannou moc mohly získat strojní zařízení 
po schválení říšské státní správy. Žalovaný dříve pro voj-
sko vůbec nepracoval, a nemohl tedy získat žádný ze tří 
stupňů důležitosti. Proto bylo nutno, aby po prokázání 
vojenské zakázky byl říšskou státní správou zařazen do 
některé skupiny nutnosti. Tyto stupně nutnosti byly tři 
s označením S, SS, D. Podle zařazení a nutnosti se pak 
určovaly dodací lhůty potřebných strojů. 

Následovalo vyjednávání s čelákovickou fi rmou, zda 
může žádaný stroj dodat. Na to poslala fi rma zákazníko-
vi vyplněnou, nepodepsanou objednávku s technickými 

údaji a nepotvrzený záznamní list a zákazník musel tyto 
listiny předložit hospodářské skupině k potvrzení a po-
volovací úřadovně k povolení objednávky. Teprve poté 
byla objednávka s potvrzeným záznamním listem vrácena 
fi rmě k vyřízení.

Okresní soud v Přerově ve svém rozsudku z 24. květ-
na 1947 návrh žalobce na zaplacení sjednané odměny 
13 323,40 Kčs zamítl, což zdůvodnil tím, že Divíšek navr-
hl zvláštní postup jak získat povolení proti tehdy platným 
předpisům. Tato okolnost by nemusela být považována 
za nemravnou nebo nezákonnou, protože takové jednání 
bylo částí boje proti válečnému hospodářství Německa. 
Nicméně Divíšek si předem zajišťoval bohatou odměnu, 
takže jednal pro zisk, ne ve prospěch nějakých národ-
ních účelů. Jak sám přiznával, neměl tehdy živnostenské 
oprávnění ke sjednávání takových obchodů. Podle vlast-
ního tvrzení žalobcova šlo o jednání, které by za normál-
ních poměrů bylo trestné a tehdy také skutečně trestné 
bylo.

Soud konstatoval, že žalobce si nejdříve zajišťoval 
vysokou odměnu, než něco podnikl za účelem vlastního 
zisku, neúměrného podniknuté práci, a že tedy to všechno 
podnikl jen za tím účelem, aby využil tísně jiného Čecha 

 Neco  z  h i s t o r i e ˇ
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k vlastnímu neúměrnému obohacení. A poněvadž tíseň 
žalovaného nebyla zaviněna žalovaným, nýbrž násilím 
okupační moci německé, nutno tuto smlouvu považovat 
za neplatnou.

Robert Divíšek se odvolal, ale usnesením Krajské-
ho jako odvolacího soudu v Olomouci ze dne 7. října 
1947 bylo odvolání podané proti rozsudku okresního 
soudu v Přerově ze dne 24. května 1947 čj. C II 7/47 od-
mítnuto pro opožděnost. Spor pokračoval u Nejvyššího 
soudu v Brně, který usnesením ze 4. března 1948 vyhověl 
odvolacímu rekursu proti usnesení Krajského jako odvo-
lacího soudu v Olomouci ze dne 7. října 1947. 

Výsledek sporu byl ten, že Krajský soud v Olomouci se 
přiklonil na stranu Roberta Divíška, takže fi rma Ladislav 
Daněk složila u advokáta JUDr. Zdeňka Mohapla částku 
11 000 Kčs, z které Divíškovi připadlo 5 300 korun. 

Celý případ je zajímavý tím, že ukazuje, jaké byly ob-
chodní praktiky v době okupace, ale i tím, že dokazuje, 
že u soudu nikdy není nic jisté. V neposlední řadě podává 
informaci o příjmech advokátů.

PhDr. Jiří Lapáček

k vlastnímu neúměrnému obohacení. A poněvadž tíseň k vlastnímu neúměrnému obohacení. A poněvadž tíseň 

Vlkoš a Kanovsko 
po květnovém osvobození v roce 

1945 
Pokračování z čísla 1/2021

První z organizací obnovila v květnu 1945 svou čin-
nost Tělovýchovná jednota Sokol Vlkoš. Místní občané 
vnímali organizaci jako hlavního hybatele téměř všeho 
dění v obci. Vždy stála v popředí tělovýchovných a kul-
turních aktivit a hned po osvobození, ofi ciálně 9. května 
1945, věrná předválečným tradicím, zahájila svou čin-
nost. V této době čítala 155 členů, z toho 103 mužů 
a 53 žen. První členská schůze se konala 19. června 
1945, na které starosta jednoty Adolf Klimeš vzpomí-
nal na těžké časy v době okupace, jak jednota musela 
přerušit v roce 1941 svou činnost a byla nahrazena Ku-
ratoriem pro mládež. V sokolovně byla půl roku uby-
tována německá armáda, která ji značně zdevastovala. 
Adolf Klimeš připomněl další, jak hmotné, tak mravní 
škody, včetně úmrtí některých členů. Z nich na následky 
nacistické zvůle zemřel Ferdinand Chytil, kterého nacis-
té mučili v koncentračních táborech, a nakonec zemřel 
na Mírově. Lepší osud potkal Jana Klimka, kterého rov-
něž věznili v koncentračních táborech, ale vše přečkal 
a vrátil se po osvobození domů. 

Po osvobození v roce 1945 se stalo mnoho význam-
ných událostí, které se více či méně dotkly místních ob-
čanů. Například z těch, co se méně dotkly Vlkoše, jsou 
závěry z Postupimské konference, na které se v první části 
projednávala poválečná správa Německa a která se konala 
od druhé poloviny července do začátku srpna v roce 1945. 

Zde se vítězné mocnosti mimo jiné dohodly na formě 
odsunu (transferu) většiny německy mluvících osob 
z Československa (téměř 3 mil. lidí). Do té doby pro-
bíhaly tzv. „divoké“ odsuny. Odsun se zpočátku týkal 
i Maďarů na Slovensku. V Přerově a okolí se dotčených 
obyvatel nacházely jen stovky. 

Z těch událostí, které se občanů Vlkoše a Kanovska 
dotkly více, je jistě československá měnová reforma z lis-
topadu 1945, která se týkala všech příjmových skupin 
občanů nově obnoveného státu. 

Doposud používané peníze si vyměnili v poměru 1:1 
za československé státovky vytištěné exilovou vládou 
ve Velké Británii, bez uvedení roku vydání. Další se po 
osvobození tiskly již na domácí půdě. Každý si mohl vy-
měnit jen 500 Kč, pokud částky převyšovaly tuto hodno-
tu, musely být nuceně složeny na vázané vklady. Vklady 
se daly vybrat jen výjimečně, například na lékařské úče-
ly a zůstaly zablokovány až do roku 1953, kdy byly při 
další měnové reformě bez náhrady zrušeny. 

Československá státovka. Dvacet korun, tisk: Water-
low & Sons, Londýn (platnost 1945 – 1953). 

Československá státovka. Sto korun (platnost 1945 – 1953).
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Kanovská hospoda

V mém mládí na kanovské hospodě hospodařil Jo-
sef Daněk, který byl i řezníkem. Byl i dobrým rybářem, 
když na kanovském rybníku pěstoval i kapry. Že mu na 
ně někdo chodil, to asi předpokládal. Bohužel neslyšel, 
byl skoro hluchý. Měl tři dcery a jednoho syna. Ludmi-
la si vzala za manžela přerovského řezníka Mohapla, 
Anežka se provdala za vlkošského Macháčka z Ovesné 
strany, s Boženou se oženil syn kanovského starosty Jo-
sef Rozkošný. Chloubou rodiny byl syn Josef, velmi na-
daný, který studoval na Vysoké škole báňské v Ostravě, 

byl ředitelem v uhelných dolech v Dubňanech na jižní 
Moravě, později pracoval v Ostravě.

Josef i v létě studoval a často nás kluky honil, když 
seděl na dvorku v kočáře a studoval nějaké své materi-
ály, a my jsme, nevědouce o něm, kamením sráželi oře-
chy z jejich stromu. Jeho otec, hospodský, měl tři bratry 
a jednu sestru. Jeho bratr Ludvík, podnikatel a majitel 
strojírenského podniku v Žalkovicích, pořídil podobný 
podnik i ve Vlkoši, druhý bratr František strojařil v Dře-
vohosticích a třetí Metod byl ředitelem školy v Horní 
Moštěnici a kronikářem. Byl dobrý malíř a sochař. Čtvr-
tá byla sestra Terezie, provdaná za zemědělce Metoda 

Ukázky různých druhů oběživ používaných na na-
šem území před československou měnovou reformou 
(k 1. listopadu 1945) 

Před měnovou reformou se na našem území použí-
valy různé druhy oběživ. V českých zemích kolovaly 
protektorátní koruny a německé marky, na Slovensku 
koruna slovenská a na území obsazeném Maďary pen-
gő. Sovětští vojáci platili korunovými poukázkami 
z roku 1944 a americká armáda spojeneckými marko-
vými poukázkami. Ještě k tomu po osvobození zača-
lo obyvatelstvo spontánně platit prvorepublikovými 
bankovkami a mincemi, přičemž k legalizaci došlo až 
25. srpna 1945. Mincí bylo málo, proto i po měnové 
reformě zůstaly v oběhu protektorátní, prvorepublikové 
i mince Slovenského státu s platností na území celého 
Československa. Více k měnové reformě v Dekretu pre-
zidenta republiky o obnově měny (91/1945 Sb.)

Protektorátní koruny. Sto korun, protektorát Čechy 
a Morava (1940). 

Německé marky. Padesát říšských marek (1938-
1945).

Koruna slovenská. Slovenský stát, bankovka 20 korun 
(1942).

Maďarské pengő. Dvacet maďarských pengő 
(1941).

Korunové poukázky z roku 1944. Poukázka na pět ko-
run (1944). 

Spojenecké markové poukázky. Dvacet spojeneckých 
marek platných na našem území (1944). 

Prvorepubliková bankovka. Sto korun českosloven-
ských (1931).

Pokračování příště spotřebitelskými cenami v roce 
1945.

PhDr. Petr Hlavačka
pokračování příště
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Polu. Byla tedy prabábou naší rodiny. Zemřela za druhé 
světové války, kdy u nás řádil Hitler. Velmi se zajímala 
o události a prosila mě, kdyby zemřela, abych jí i u hrobu 
vyřídil, jak Hitler dopadl. Její přání jsem jí splnil v roce 
1945 a s velkou radostí.

Vraťme se chvíli nazpět.
Velkým podnikem pro nás kluky bylo, když jsme se 

odhodlali v létě na trokách nebo v zimě na bruslích projet 
jako tunelem pod jejich verandou, kde byla i kuželna. 
Pod vycementovanou částí jejich obydlí odcházel vše-
chen domácí odpad. Říkám všechen, takže mi asi rozu-
míte. Bylo tam smradu až hrůza. Hůře tomu bylo v zimě, 
když všechen odpad zůstal na ledě. V létě všechno sebrala 
voda. Proto se nikomu pod verandu nechtělo jet. Od zadní 
části verandy vedly schodky k Říce. Na verandě byla zná-
má kuželna, kde mladí kluci holdovali kuželkám. Hrálo 
se o vše možné; o čest, o pivo, o peníze apod. Býva-
lo tu veselo. Někdy takové soutěže končily i rvačkou. 
My kluci jsme tu rádi vypomáhali, stavěli jsme kuželky 
a jako odměnu jsme dostávali nějaké korunky. Jako děc-
ka jsme tu hrávali i divadlo.

V hospodě sedávali hosté v každé době. Hospodský tu 
bydlel, takže měl otevřeno stále. To už jsem byl starší, přes 
dvacet, a s Jindřichem Hrabalovým sami jediní z Kanov-
ska jsme byli u odvodu a lékaři řekli: „Schopen bez vady!“ 
Sami dva jsme nechtěli jít přes Vlkoš z vlaku s kytičkami, 
tak jsme šli zadem kolem mlýna a rybníka. Kluci ovšem 
o našem odvodu věděli. Já jsem tehdy už učil v Záříčí a 
domů jen občas přijel, ale když jsem šel kolem hospody, 
hospodský Daněk vždy vyšel před hospodu a horlivě mě 
zdravil tím pomalým hlasem: „Dobré deň, pane preceptó-
re! To slyším ještě dnes - „Dobré deň preceptóre!“ Hleděl 
jsem jako hloupý, co mě jako kluka tak vznešeně zdraví. 
Za týden přijedu domů, jdu kolem hospody, hospodský 
přede dveřmi a už zase slyším: „Dobré deň, pane pre-
ceptóre!“ To se ještě jednou opakovalo a mně to nedalo, 
přistoupil jsem k panu Daňkovi a ptal se ho, proč mě tak 
zdraví. Odpověď mě překvapila. „Ále, tvoji kamarádi na 
to, žes byl odvedené, vypili bečku piva, šak že to pré za-
platíš!“ A tož proto? Co se dalo dělat? Bečku jsem zaplatil 
a od hospodského jsem měl pokoj.

Často do hospody chodívali i starší kluci z Vlkoše. Při 
tom docházelo k dohadům, hádkám a na konec i k šar-

vátkám. Takové vyzývavé chování míval Jan Machačů, 
ale na naše otce si nepřišel. Otcové seděli, popíjeli, hráli 
karty, ale když došlo k nějakým rozbrojům, otec Hrabal, 
chlap jak hora, přistoupil k pultu, chytil nezdvořáka za 
límec a prostě ho z hospody vyhodil. A byl pokoj.

Tancovačky a zábavy bývaly obyčejně jen u Čer-
ných ve Vlkoši. U Daňků však bývala vždy „babská“. 
Tu pořádaly kanovské hospodyňky a vyhrávala Tylova 
muzika. Tyl bydlel na Loukách. Bylo zajímavé, že když 
šly hospodyňky do kostela nebo do obchodu, těžce 
vykračovaly, skoro pokulhávaly, ale měli jste je vidět 
na babské. Žádné revma, žádné pokulhávání. Prostě – 
točily se ostošest.

Ale jednou došlo na babské ke rvačce. Seděl tu Alois 
Bednařík (bydlel vedle Říky), kopával hroby, seděl tedy 
a popíjel a najednou do hostince přišel soudruh tajem-
ník místního národního výboru. Takže víte, kdy to bylo. 
Seděli poblíž, sem tam padlo slovo, ale když měl Alois 
něco víc vypito, došlo mezi nimi až k hádce, která skon-
čila nečekaně. Prostě Bednařík chytil tajemníka za límec 
a vyhodil ho z hospody. No hrůza! Všichni hleděli udi-
veně, co si to hrobař dovoluje proti tajemníkovi, z něhož 
měli všichni velký strach, byl v obci postrachem. 

 „Ale,“ vysvětloval Bednařík, „před válkou nám dělal 
jako četař na vojně prohlídky kufrů a ošacení, nescho-
váváme-li komunistické noviny nebo letáky a pak nás 
honil. A teď nás otravuje zase, ale obráceně, buzerant!“ 
Obecenstvo se utěšilo, že vědělo něco proti tajemníkovi, 
jak se otočil podle přísloví „Kam vítr, tam plášť!“ Byli 
rádi, když tajemník později musel odejít. 

Říkal jsem vám, že hospodský špatně slyšel. Veli-
ce rád však hrával karty. Když hráli mariáš čtyři, bylo 
všechno v pořádku, poněvadž to hrají dva proti dvěma. 
Když někdy hráli tři, tak hrají dva proti jednomu. A to 
se hráčům hodilo. Když hrál pan Daněk sám, nebylo 
nic divného, když ti dva si šeptem, třeba si náhodou 
utírali nos, řekli: „Máš eso?“ A odpověď byla jen mrk-
nutí. To se jim vyhrávalo! Myslím, že hospodský na to 
nepřišel.

Ze vzpomínek učitele Karla Sobka.
Do Vlkošského zpravodaje 

dodal a upravil Pavel Sobek. 

Kanovští muzikanti

Když jste za letních podvečerů před 80. lety procházeli 
Kanovskem, najednou v místech   u kapličky jste mohli 
zaslechnout libou hudbu – hrály housle doprovázené vio-
locellem. Jdete právě kolem Rozkošnových č. 8, kde mu-
zicírovali bratři Josef a František. Tento hrál velmi dobře                
na housle, onen na čelo. Toto nadání přešlo i na Františko-
va syna Milana, bydlícího dnes v Přerově.

Ale byli tu ještě jedni Rozkošnovi. Bydleli 
v č. 21 a podle dědy se jim říkalo Ludvíkovi. Ti mají 
dva syny a oba hrají na housle. Antonín méně, spíše 
podle sluchu a paměti, méně podle not, zatímco bratr Ru-
dolf – Ruda je muzikant velmi nadaný a zkušený. Hrával 
i v přerovském symfonickém orchestru a pozdějším věku 
i při pohřebních obřadech.

A do třetice všeho dobrého. Ještě jedna rodina Rozkoš-
nova se zapsala do muziky. V čísle 12  bydlela Antonie 
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Protože byl letošní rok rokem voleb do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu České republiky, dovolujeme si 
pro zajímavost zveřejnit leták k volbám do Parlamentu 
Republiky československé z roku 1920. 

DOMKÁŘSKÉ VOLEBNÍ DESATERO

1) Každý dělník je hoden své mzdy. Také domkář a malo-
rolník, pracující na zemědělské půdě. Žádáme za svoji 
práci lepší mzdu. Naše mzda je obsažena v cenách obi-
lí, dobytka, mléka, drůbeže, vajec a jiných výrobků. 
Nemůžeme lacino prodávati, když draho kupujeme.

2) Budiž zřízena dobrovolná a státem podporovaná ži-
velní pojišťovna proti škodám způsobeným krupobi-
tím a pádem dobytka. 

3) Půda přidělená v pozemkové reformě budiž bezod-
kladně zaknihována, aby stala se soukromým vlastnic-
tvím všech drobných přídělcům. 

4) Tato půda budiž vložena do knih prosta všech břemen. 
Odmítáme patronát. Nechceme žádných patronátních 
práv, ale také ne povinností. 

5) Při lesní reformě budiž pamatováno na potřeby drob-
ného lidu zemědělského. Venkovským obcím budiž 
zajištěno dostatečné množství dříví palivového i sta-
vebního za cenu odpovídající cenám zemědělských 
výrobků. Domkáři, jako lesní dělníci buďtež náležitě 
placeni a umožněno jim, aby z lesů mohli si dovézti 
potřebné množství hrabanky za mírnou cenu. 

6) Stát usnadníž domkařům a maloživnostníkům levný 

úvěr. Domkář nemůže platiti z vypůjčených peněz 6% 
úroku, když mu hospodářství nevynáší ani 3 procenta. 

7) Žádáme zvýšení státní dotace určených k poskytování 
podpor na nákup hospodářských strojů. Domkáři ne-
mohou si sami z vlastních prostředků strojů poříditi, 
ani nemohou se zatížiti dlouholetým splácením kupní 
ceny stroje. Proto buďtež podpory udělované na stroje 
náležitě zvýšeny. 

8) Žádáme, aby invalidní podpory, poskytované našim 
venkovským invalidům, byly zvýšeny. Chudým rodi-
nám domkářů a malorolníků budiž poskytována zdar-
ma lékařská pomoc a léky za sníženou cenu. 

9) Žádáme zřízení dostatečného počtu státních stipendií 
pro domkářské děti, které chtěly by se věnovati studiu 
na školách středních nebo odborných. 

10) Daně buďtež upraveny se zřetelem k hospodářským 
poměrům domkářů a malorolníků. Domkáři nemohou 
platiti důchodovou daň, když sami nemají se svými ro-
dinami dostatečných prostředků na živobytí. Domovní 
daň budiž zrevidována podle skutečného stavu obyva-
telných světnic. Daň z domácích zabíjaček budiž zru-
šena. 

Abychom tyto požadavky prosadili, volte domkáři, 
malorolníci, chalupníci a maloživnostníci kandidátku 
číslo 15. Ústřední výkonný výbor domkářů, malorolníků 
a maloživnostníků v Republice československé. 

Do Vlkošského zpravodaje dodal Pavel Sobek

(Tonečka) Rozkošnová. Bydlí tu dnes Stojanovi. Zde se 
narodil i její bratr Cyprián, president Nejvyššího soudu 
v Brně. Tato Tonečka skoro do své smrti byla varhanicí 
při vlkošskám kostele a i ji jsme mohli slyšet při procház-
kách Kanovskem, jak hraje na harmonium.

Čili v rodu Rozkošných hudba zaujala a zapustila hlu-
boké kořeny. Snad hudební nadání přejde i na potomky 
žijících Rozkošných  - Rudových i Milanových.

A ještě do čtveřice – v dnešní době hraje dobře na housle 
Jiří Macháček původně z čísla 4, ale i on souvisí s rodinou 
Rozkošných, neboť jeho maminka byla rodem Rozkošná – 
Ludvíkova.

Muzikou se zabýval Joška Vodičků č. 34. Byl výborný 
trombonista. Zdokonalil se na vojně, neboť hrával ve vo-
jenské kapele a po vojně v Přerově. Byl ženatý v Bochoři.

Muzicíruje i František Procházka z č. 29, manžel Jany 
Koplíkové a rodák z Horní Moštěnice. Hraje výborně na 
housle a také hrával v přerovském symfonickém orchestru.

Do rodiny kanovských muzikantů se počítám i já. Hrá-
val jsem na housle a klavír. Při studiích v Kroměříži jsem 
prošel hudební školou MORAVANA. Na klavír jsem se 

jako samouk učil na učitelském ústavu. Hrát podle not mi 
dělalo potíže, musel jsem skladbu předem nacvičit.

A tak jsme hrávali bratři Rozkošnovi Jožka, Franta a já 
při sokolských silvestrovských vystoupeních jako dopro-
vod zpívaných kupletů a písniček nebo při lidových hrách 
divadelního souboru.

V 70. až 90. letech spolu s Jiřím Macháčkem a Františ-
kem Procházkou jsme vytvořili trio (dvoje housle a klavír 
nebo elektr. Harmona), které doplňovalo besedy důchod-
ců, vítání novorozeňat či zlaté svatby vlkšských občanů, 
které pořádal Sbor pro občanské záležitosti při obecním 
úřadě. 

Vzpomněl jsem si i na rodinu Rozkošných z Vlkoše. 
Z nich se hudbě věnoval Boha Rozkošný (dnes v Přero-
vě) a František Rozkošný z „Kopečka“ č. 51, který hous-
listy i vyučoval.

Užil jsem si hudby po celý život ažaž. Svým nástup-
cům přeji hodně potěšení a radosti z hudebních zážitků.

Ze vzpomínek učitele Karla Sobka. 
Upravil a do Vlkošského zpravodaje dodal Pavel Sobek
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Nechme se tyto Vánoce 
překvapit

„Takže Vánoce budou Vánocemi, pokud jako Josef 
dáme prostor tichu, jestli jako Marie řekneme Bohu, 
tady jsem“, jestli jako Ježíš budeme blízcí těm, kteří jsou 
sami, jestli jako pastýři vyjdeme ze svých přístřešků, 
abychom byli s Ježíšem. Budou to Vánoce, pokud najde-
me světlo v chudé betlémské jeskyni.

A nebudou to Vánoce, pokud budeme hledat jen třpyt 
světa, jestli se zahltíme dárky, obědy a večeřemi, ale ne-
pomůžeme alespoň jednomu chudému, který se podobá 
Bohu, protože Bůh přišel chudý o Vánocích,“ uvedl v zá-
věru své promluvy papež František. 

Takto vyzýval k prožití Vánoc v roce 2018 papež Fran-
tišek. Přemýšlím nad tím, co se za tu dobu změnilo. Jen 
3 roky, ale jako kdyby nastala nová doba. Slyšíme zprávy, 
že nebudou neomezeně dostupné nákupy dárků, dokonce 
slyšíme o zdražování, anebo jsme to už i pocítili v rodin-
ných rozpočtech. Ale zdá se mi, že po tom, co jsme prožili 
za poslední 3 roky jako lidstvo, jednotlivci, rodiny, malé 

společnosti, obce: boj s nemocí, nečekané úmrtí blízkých, 
někteří několikaměsíční samotu - jsme už všichni opravdu 
trochu jiní, máme jiné hodnoty.

Papež František nás ve svém přání z roku 2018 vyzý-
vá, abychom se soustředili na vnitřní, duchovní zážitek. 
A já věřím, že většina z nás právě tak chce prožít blížící 
se Vánoce, proto nás tak netrápí omezení v možnosti na-
kupovat. Doufám, že spíš očekáváme Vánoční dobu jako 
čas, kdy obnovíme naše vnitřní síly: krásou vánoční at-
mosféry, setkáním nám blízkých lidí, klidnou vycházkou 
do přírody. 

Milí obyvatelé Vlkoše u Přerova, ale k tomu  navíc jsem 
vás chtěl povzbudit k návštěvě chrámu Páně. Prosím vás, 
najděte si čas na vánoční bohoslužby: najdete tam vánoč-
ní zpěvy, společnou modlitbu, zamyšlení u jesliček a spo-
lečnost lidí, kteří chtějí spolu zazpívat Narodil se Kristus 
Pán.

Všem k blížícím se Vánočním svátkům přeji hojnost 
Božího požehnání, Veselé Vánoce. 

P. Grzegorz Zych

Vánoční bohoslužby 2021 ve Vlkoši
24. 12.  22:00 hod.  Štědrý den   
25. 12.      9:30 hod.   Boží hod vánoční     
26. 12.       9:30 hod.   Svátek sv. Štěpána
  1.   1.    9:30 hod.  Nový rok

Pěší pouť na sv. Hostýn
V letošním roce se opět po roční covidové pře-

stávce uskutečnila 8. května tradiční, už 21. pěší pouť 
na sv. Hostýn. K poutníkům z Vlkoše, kterých bylo 
12, se v Říkovicích přidala početnější skupinka z Pře-
rova a okolí, celkem se tedy vydalo prosit za rodiny 
a farnosti 45 poutníků. Počasí se vydařilo, atmosféra 
byla výborná a radost z opětovného setkání se z tváří 
všech účastníků dala snadno číst. V příštím zpravodaji 
se dozvíte více o začátcích pěších poutí na sv. Hostýn. 

Valerie Procházková

 Rímskokatolická farnost ˇ
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Výlet do dětského centra 
Krokodýlek

Na začátku školního roku jsme byli na výletě v Olo-
mouci v dětském centru Krokodýlek. Na výlet jsme vyjeli 
v ranních hodinách, po příjezdu byly děti z mateřské školy 
a ze základní školy poučeny o bezpečnosti a ohleduplnosti 
ke svým kamarádům. Hned po připomenutí pravidel se děti 
rozutekly po celém centru, v kterém si hrály bez ostychu. 
Děti si výlet velmi užily, plavaly v loďce, skákaly na tram-

polínách, procházely 
lanovou dráhu a mno-
ho dalšího. V centru 
Krokodýlek si každé 
dítě najde svůj oblí-
bený kout. U chlapců 
měl velký úspěch ka-
nón s pěnovými míčky 

a pirátská loď, děvčata nejvíce zaujala nafukovací kroko-
dýlí hlava, která zavírala a otevírala pusu. Návrat z výletu 
byl poklidný, protože děti byly unavené, ale plné zážitků 
a radosti. Do dětského centra Krokodýlek se v budoucnu 
rozhodně vrátíme.

Ostrčilová Michaela, učitelka MŠ Vlkoš

a pirátská loď, děvčata nejvíce zaujala nafukovací kroko-a pirátská loď, děvčata nejvíce zaujala nafukovací kroko-

polínách, procházely polínách, procházely 
lanovou dráhu a mno-lanovou dráhu a mno-
ho dalšího. V centru ho dalšího. V centru 
Krokodýlek si každé Krokodýlek si každé 
dítě najde svůj oblí-dítě najde svůj oblí-
bený kout. U chlapců bený kout. U chlapců 
měl velký úspěch ka-měl velký úspěch ka-
nón s pěnovými míčky nón s pěnovými míčky 

Náboženství ve škole
Od začátku září se ve škole scházíme k výuce nábo-

ženství. Během září jsme se učili i o dvou významných 
osobnostech, které stály na začátku dějin českého státu: 
o kněžně Ludmile a jejím vnukovi Václavovi. V letošním 
roce si totiž připomínáme 1100. výročí umučení této křes-
ťanky, která se stala první českou svatou a zároveň vycho-
vala dalšího světce – svatého Václava. Děti měly možnost 
poskládat maxipuzzle, které v letošním roce putovalo přes 
mnoho akcí spojených se svatou Ludmilou. Ludmila je 
zde vyobrazena se svými atributy – svatozáří, kostelem, 
který nechala postavit, a šátkem – jako symbolem jejího 
uškrcení. O životě svatého Václava jsme si na interaktivní 

tabuli pustili prezentaci z edice „Poznáváme naše světce“ 
a vyslechli jsme i svatováclavský chorál.

Průběžně pracujeme s brožurkou Dětem a rodinám, z níž 
čerpáme vědomosti i povzbuzení od P. Václava Fojtíka. Od-
měnou v některých hodinách bývá i videokázání otce Roma-
na Vlka – to doporučuji úplně všem. Každou neděli najdete 
nový díl na webu nedelevrodine.cz.

Kromě výuky jsme se také stihli zapojit do soutěží a naše 
děti byly úspěšné. V soutěži časopisu Rodinný život o kni-
hu Kouzelná třída vyhráli z naší skupinky hned dva soutě-
žící – Víťa Macháček a Ondra Talavášek. V soutěži Radia 
Proglas vyhrál Martin Matlocha ve vědomostním písem-
ném kvízu pro děti: Proglaso. Všem vítězům blahopřejeme 
a těšíme se na další reprezentaci školy, farnosti i obce.

Markéta Matlochová

 Základní a materská skolaˇ ˇ
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Školní družina na cestě kolem 
světa

V letošním školním roce jsme se v družině inspirovali 
knihou Julese Verna a vyrážíme na velkou celoroční cestu 
kolem světa. Hodláme navštívit zajímavé památky v růz-
ných státech, ochutnat cizokrajná jídla, poznávat život dětí 
v jiných zemích, naučit se pozdravy nejen v angličtině, ale 
také třeba francouzštině, ruštině nebo čínštině. Hned v září 
si každý z nás vyrobil cestovatelský deník – do něj si bu-
deme zapisovat zajímavosti z navštívených zemí, recepty 
apod. Postupně jsme se také seznámili s mapou světa a roz-
hodovali se, jaký dopravní prostředek bude k dosažení na-
šeho cíle nejlepší. Nakonec jsme se rozhodli zkombinovat 
cestu letadlem, lodí, autem a balonem. 

Koncem října jsme obdrželi cestovní pas a letadlem od-
letěli do Španělska. Přistáli jsme v hlavním městě Madridu 
a odtud jsme objevovali krásy i zajímavosti Španělska. Vy-
zkoušeli jsme si, jak se asi cítí toreador samotný v aréně 
s býkem a ochutnali španělské tapas i sangrii. Ze Španělska 
jsme odjeli do Francie. V Paříži jsme obdivovali Eiff elovu 
věž i obrazy v Louvru. Francouzské policii jsme pomohli vy-
pátrat zloděje obrazu Mona Lisa a francouzským dětem zá-
vidíme volné středy, kdy nemusí chodit do školy. Největším 
zážitkem však byla francouzská kuchyně - nad smaženými 
žabími stehýnky či plněnými šneky se mnozí z nás ošklíbali, 
ale francouzské palačinky chutnaly všem. Nejdelším pod-
mořským tunelem jsme se z Francie přesunuli do Anglie. 
Tady jsme zjistili, že nejen v pohádkách vládnou králové 
a královny, ale také Anglie má svou královnu Alžbětu II. 
a ve Skotsku zase chodí v sukních i muži. Přečetli jsme si 
příběh „ Romeo a Julie“, který napsal slavný anglický dra-
matik William Shakespeare, luštili jsme logické hádanky 
jako nejlepší detektiv všech dob Sherlock Holmes a neza-
pomněli jsme ani na Harryho Pottera, který také pochází 

z Anglie. Na ča-
jovém dýchánku 
jsme ochutnali 
typický anglický 
černý čaj s mlé-
kem a sušenkami. 
Po podzimních 
prázdninách se 
chystáme navští-
vit největší stát 
světa – Rusko.

Ochutná-
váme všechny 
chutě světa

V rámci naší 
cesty kolem světa 

máme každý pátek vyhrazený k přípravě nějaké speciality 
ze země, ve které se právě nacházíme. Ve Španělsku jsme 
si připravili tapas, což znamená drobné porce jídla, takové 
jednohubky a tradiční španělský nápoj – sangrii – v neal-
koholické verzi. V Anglii jsme vařili čaj s mlékem, ale nej-
větší úspěch měly francouzské palačinky, kdy si děti samy 
připravily těsto, smažily palačinky na palačinkovači a poté 
si je zdobily dle vlastní chuti. Páteční „vaření“ všechny moc 
baví. Bohužel nemáme ve škole potřebné kuchyňské vybave-
ní, takže se omezujeme jen na studenou kuchyni a nepečené 
dobroty. A tady přinášíme dva recepty, na kterých jsme si 
hodně pochutnali:

Tradiční španělský nápoj SANGRIA (bez al-
koholu)

Suroviny: pár kousků ovoce podle chuti, červená Vinea 
nebo malinovka

Ovoce nakrájíme, navrstvíme do džbánku, zalijeme Vi-
neou, zamícháme a podáváme. 

Francouzské palačinky
Suroviny: 1 hrnek mléka, 2 vejce, 1 lžíce oleje, 1 hrnek 

hladké mouky, špetka soli.
Postup: V míse rozmícháme vejce s moukou a částí mlé-

ka na hladkou kašičku, pak dolijeme zbytek mléka, přidá-
me olej a špetku soli. Olejem lehce vytřeme pánev a malou 
naběračkou vléváme těstíčko. Jakmile se okraje palačinky 
trochu zkroutí a na vrchní straně se začnou objevovat pu-
chýřky je čas ji obrátit. Hotové palačinky plníme oblíbenou 
náplní.

Hana Apoleníková, Hana Rejzková 
Vychovatelky školní družiny ZŠ Vlkoš

máme každý pátek vyhrazený k přípravě nějaké speciality máme každý pátek vyhrazený k přípravě nějaké speciality 

z Anglie. Na ča-z Anglie. Na ča-
jovém dýchánku jovém dýchánku 
jsme ochutnali jsme ochutnali 
typický anglický typický anglický 
černý čaj s mlé-černý čaj s mlé-
kem a sušenkami. kem a sušenkami. 
Po podzimních Po podzimních 
prázdninách se prázdninách se 
chystáme navští-chystáme navští-
vit největší stát vit největší stát 
světa – Rusko.světa – Rusko.

váme všechny váme všechny 
chutě světachutě světa

cesty kolem světa cesty kolem světa 
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Čáry máry, alaho mora!
Vítejte ve škole čar a kouzel ve Vlkošicích. Letos žáky 

třetího ročníků čeká kouzelný rok. Nyní Vás seznámíme 
s tím, jak to u nás chodí. Jako každému kouzelníkovi, tak 
i našim dětem přišel zvací dopis do Vlkošic. Naše školní 
sova Hedvika vyletěla s dopisy již o prázdninách, aby měli 
kouzelníci dostatek času na nákup kotlíků, hůlek a dalších 
pomůcek.

První den školy byl pro 
děti velice napínavý, če-
kalo je totiž rozřazení do 
kolejí: Mrzimor, Nebel-
vír, Havraspár a Zmijozel. 
Rozdělování bylo plné na-
pětí! „Chci do Nebelvíru!“ 
honilo se všem dětem v hla-
vičkách. Ovšem ne každý 
může být v Nebelvíru a děti 
se nakonec smířily i s jinou 
kolejí, kterou pro ně vybral 
Moudrý klobouk.

V každé koleji jsou 
dva kouzelníci. Navzájem 
spolupracují a za dob-
rou práci získávají body. 
Stejně tak mohou i body 
ztratit, což se děje nejví-
ce na konci vyučování při 
balení věcí, kdy za každé 
slovíčko navíc ubíráme 
jeden bod. Kouzlo „si-
lencio“ na ztišení bohužel 

ještě neumíme, ale to zajisté přijde. 
Body mohou děti ztratit i za nedodržování pravidel, 

na to ale velmi přísně dohlíží kouzelnice z ministerstva Do-
lores Umbridgeová.

Kolej, která za školní rok získá nejvíce bodů, dostane za 
odměnu školní pohár.

Kromě mazlíčka, který je také v povinné výbavě každé-
ho kouzelníka, žáci získali svého patrona. Takový patron, 
to je ohromně důležitá věc. Chrání totiž kouzelníky před 
nebezpečím v podobě Mozkomorů a před útokem špatné 
známky. Patron má podobu zví-
řete a kouzelník si jej nemůže 
zvolit sám. To patron si vybírá 
kouzelníka.

Momentálně se ve škole začí-
náme zabývat lektvary z vyjme-
novaných slov. Ono totiž uvařit 
lektvar z vyjmenovaných a pří-
buzných slov není vůbec jedno-
duché. Chce to pořádnou přípra-
vu a trénovaní. Já ale věřím, že 
to všechno zvládneme a budeme 
jako opravdový Harry Potter!

Lenka Sládečková, ZŠ Vlkoš

děti velice napínavý, če-děti velice napínavý, če-
kalo je totiž rozřazení do kalo je totiž rozřazení do 
kolejí: Mrzimor, Nebel-kolejí: Mrzimor, Nebel-
vír, Havraspár a Zmijozel. vír, Havraspár a Zmijozel. 
Rozdělování bylo plné na-Rozdělování bylo plné na-
pětí! „Chci do Nebelvíru!“ pětí! „Chci do Nebelvíru!“ 
honilo se všem dětem v hla-honilo se všem dětem v hla-
vičkách. Ovšem ne každý vičkách. Ovšem ne každý 
může být v Nebelvíru a děti může být v Nebelvíru a děti 
se nakonec smířily i s jinou se nakonec smířily i s jinou 
kolejí, kterou pro ně vybral kolejí, kterou pro ně vybral 
Moudrý klobouk.Moudrý klobouk.

dva kouzelníci. Navzájem dva kouzelníci. Navzájem 
spolupracují a za dob-spolupracují a za dob-
rou práci získávají body. rou práci získávají body. 
Stejně tak mohou i body Stejně tak mohou i body 
ztratit, což se děje nejví-ztratit, což se děje nejví-
ce na konci vyučování při ce na konci vyučování při 
balení věcí, kdy za každé balení věcí, kdy za každé 
slovíčko navíc ubíráme slovíčko navíc ubíráme 
jeden bod. Kouzlo „si-jeden bod. Kouzlo „si-
lencio“ na ztišení bohužel lencio“ na ztišení bohužel 
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Projektové hodiny výtvarné 
výchovy

Žáci 4. a 5. ročníku dostali možnost v hodinách výtvar-
né výchovy projevit svou tvořivost a talent při tvorbě velko-

formátového díla. Zahradu 
školy již dlouhá léta ohrani-
čuje stará zeď, která si za-
sloužila menší rekonstrukci 
a zpestření. Tato zeď záro-
veň sloužila jako perfektní 
prostor k uměleckému pro-
jevu. V návaznosti na roč-
ní téma ve školní družině 
„Cesta kolem světa“ žáci 
dostali za úkol ve skupin-
kách namalovat kontinen-
ty nejprve na papír a poté 

je překreslovali přes ce-
lou zeď. V těchto skupin-
kách museli spolupracovat 
a orientovat se v mapách, 
rozdělovat si úkoly a pra-
covat nejen s představi-
vostí, ale také s jemnou 
motorikou tak, aby barva 
byla vidět především na 
zdi a ne spolužácích. Po ně-
kolika hodinách výtvarné 
výchovy došlo k dokonče-
ní uměleckého díla a nejen 
samotní tvůrci, ale i ostatní 
žáci mají z tvorby radost. 
Práce a úsilí se zcela vyplatilo a je nutné podotknout, že se 
malování na zeď velmi podařilo. A co myslíte vy? 

Mgr. Veronika Vachoušková 
Učitelka ZŠ Vlkoš

Šipkovaná – Recyklohraní

Naše škola je v programu Recyklohraní již několi-
kátým rokem. Tento program vznikl pod záštitou MŠMT 
České republiky, aby dětem rozšířil znalosti ohledně tří-
dění a recyklace odpadu. Například loni jsme se zúčastni-
li soutěže na lov mamuta, který se nám náramně hodil do 
tématu: Po stopách minulosti (sbírali jsme staré telefony). 
Letos jsme si měli zahrát klasickou šipkovanou – sa-
mozřejmě tematicky upravenou na téma recyklace od-
padu a baterií – a bylo jen na nás, jak tuto hru pojmeme. 
Rozhodli jsme se, že si tuto známou hru – kdy účastníci 
chodí podle šipek, které jsou vyrobené z přírodnin nebo ja-
kéhokoli materiálu, který je po ruce a následně plní úkoly 
nebo hledají schované nápovědy – připravíme pro naše 
kamarády z mateřské školy. Původní plán byl jasný. Roz-
dělíme se do skupinek, každý si vybere jeden recyklova-
telný materiál a připraví si jednoduchý úkol pro děti ze 
školky. Připravené úkoly jsme měli v plánu rozmístit po 
školní zahradě, kde bychom se s malošky potkali po spaní. 
Bohužel začalo pršet, ale my jsme se nevzdali a připravili 

jsme celou hru uvnitř školy. Naši školáci vyrobili šipky ze 
stavebnic, papíru nebo dřevěných kostek a rozmístili je od 
zadního vchodu školy, přes schodiště až nahoru do družiny. 

Dohromady děti utvořily 5 stanovišť, na kterých čekaly 
školkaře různé úkoly. Šipky dovedly děti k prvnímu úkolu, 
který byl zaměřený především na barvy. A to byla samo-
zřejmě žlutá, modrá a zelená. Cílem školáků bylo, aby si 
děti uvědomily, jaké máme základní barvy kontejnerů a co 
do nich patří. Další úkoly již byly zaměřeny na vytřídění ur-
čitého odpadu, kdy si školáci připravili hromádku různých 
věcí z různých materiálů. Za každý správě splněný úkol 
školáci nakreslili příslušnou značku dětem ze školky na po-
pelnici, kterou jim připravili z papíru a provázku. 

Velmi zajímavý byl úkol, když se školáci ptali, co by se 
vlastně stalo, kdybychom netřídili odpad. Děti uznaly, že by 
kolem nás byl veliký nepořádek – nejspíš tak veliký, že by-
chom nemohli ani pořádně chodit po chodníku a museli se 
brodit odpadky. A tak závěrečný úkol před sladkou odmě-
nou byl vyzkoušet si projít skrze ruce školáků a představit 
si, jak by byla naše planeta znečištěná, kdybychom se o ni 
nestarali.

Hana Apoleníková, Hana Rejzková                    
Vychovatelky školní družiny ZŠ Vlkoš

formátového díla. Zahradu formátového díla. Zahradu 
školy již dlouhá léta ohrani-školy již dlouhá léta ohrani-
čuje stará zeď, která si za-čuje stará zeď, která si za-
sloužila menší rekonstrukci sloužila menší rekonstrukci 
a zpestření. Tato zeď záro-a zpestření. Tato zeď záro-
veň sloužila jako perfektní veň sloužila jako perfektní 
prostor k uměleckému pro-prostor k uměleckému pro-
jevu. V návaznosti na roč-jevu. V návaznosti na roč-
ní téma ve školní družině ní téma ve školní družině 
„Cesta kolem světa“ žáci „Cesta kolem světa“ žáci 
dostali za úkol ve skupin-dostali za úkol ve skupin-
kách namalovat kontinen-kách namalovat kontinen-
ty nejprve na papír a poté ty nejprve na papír a poté 



Sedmikráska
Sedmikráska – sedm krás,
na sobě vždy nosí jas.
Sluníčku se klaní,
malá jarní paní.
Sedmikráska – to je kráska,
sluníčko jí tváře laská.

Kdo to ťuká na okno?
Kdo to ťuká na okno?
To jen deštík přichází.
Podívej se bystrým okem,
bystrým okem školáka.
Zeptám se tě:
Jestlipak tě tahle louže neláká?
Inu, láká, odpovíš mi,
snažíš se však přemoci.
Podíváš se z okna znovu,

vidíš prázdnou ulici.
Pak uvidíš spolek dětí
jak přebíhaj ulici.
Hop a skočíš do pláštěnky
a už pádíš ze dveří.
Kdo ti může pomoci?
Tohle sladké pokušení
vychutnáš si do noci.

Barbora Kutálková, 4. třída
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Výpis z USNESENÍ  z 13. zasedání
zastupitelstva obce Vlkoš konaného  dne  10. 3. 2021
Zastupitelstvo obce po projednání:
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  13/2020
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  1/2021
schvaluje  zhotovitelem projektové dokumentace 

s názvem „Optická síť Vlkoš 2. etapa“ pana Ing. 
Petra Pilaře

schvaluje investiční záměr na akci s názvem Rekon-
strukce Základní školy Vlkoš

schvaluje zhotovitelem akce Rekonstrukce Základ-
ní školy Vlkoš, � rmu Ing. Hanousek Leoš s.r.o.

schvaluje Smlouvu o dílo č. 05/2021 na zhotovení 
stavebních prací 

schvaluje podání žádosti o dotaci  do Programu č. 
29822, které bude vyhlášeno  Ministerstvem � -
nancí ČR na akci Rekonstrukce ZŠ Vlkoš

schvaluje zajištění úhrady z vlastních zdrojů v min. 
výši 15 % z celkových nákladů akce Rekonstruk-
ce Základní školy Vlkoš a pro� nancování případ-
ných nezpůsobilých výdajů

bere na vědomí zprávu o provádění opravy kanali-
zační přípojky u objektu ZŠ a MŠ Vlkoš  

schvaluje odborným zástupcem provozovatele ka-
nalizace v obci  pana Ing. Jiřího Rosypala

schvaluje  vyhotovení projektové dokumentace Re-
konstrukce zastávek  BUS v ul. Bochořská a ul. 
Kyselovská

schvaluje   propachtování části pozemku parc. č. 
60/14 v k. ú. Kanovsko o výměře 100 m2 , panu 
Vlastimíru Smýkalovi, bytem Vlkoš, Bědachov 
17/6

Výpis z USNESENÍ  z 14. zasedání
zastupitelstva obce Vlkoš konaného  dne  6. 5. 2021
Zastupitelstvo obce po projednání:
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  2/2021
schvaluje Rozpočtové opatření č.  3/2021
schvaluje účetní závěrku obce Vlkoš  včetně výsled-

ku hospodaření za účetní období 2020 sestave-
nou ke dni 31.12.2020

schvaluje účetní závěrku ZŠ a MŠ Vlkoš, p.o. včetně 
výsledku hospodaření za účetní období 2020 se-
stavenou ke dni 31.12.2020

schvaluje převod � nanční částky ve výši 3.589,46 Kč 
do rezervního fondu organizace

schvaluje odpisový plán ZŠ a MŠ Vlkoš, p.o. na rok 
2021

schvaluje ponechání odpisů v roce 2021 v investič-
ním fondu organizace

bere na vědomí 
  a) důvodovou zprávu k Závěrečnému účtu obce 

za rok 2020
  b) zprávu  o výsledku přezkoumání hospodaření 

obce Vlkoš za rok 2020 
schvaluje vydání souhlasu s celoročním hospodaře-

ním obce Vlkoš za rok 2020 a to bez výhrad
schvaluje nájemní smlouvu (zvláštní užívání silni-

ce) mezi Olomouckým krajem a obcí Vlkoš

Karikatury žáka 
3. ročníku 
Tomáše Sobka

 Obecní úrad informujeˇ
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schvaluje provést v rámci pozemkových úprav v k.ú. 
Věžky u Přerova scelování parcel v rozsahu před-
loženého návrhu

schvaluje investiční záměr osvětlení fotbalového 
hřiště, včetně podílu spolu� nancování obce v pří-
padě přiznání dotace z jiných � nančních zdrojů

Výpis z USNESENÍ  z 15. zasedání
zastupitelstva obce Vlkoš konaného  dne  1. 7. 2021
Zastupitelstvo obce po projednání:
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  4/2021
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  5/2021
schvaluje Smlouvu o umístění veřejné komunikační 

sítě mezi CETIN a.s. a obcí Vlkoš
schvaluje povolení výjimky z nejnižšího počtu žáků 

na základní škole pro školní rok 2021/2022
schvaluje úhradu zvýšených výdajů na vzdělávací 

činnost školy
schvaluje zveřejnění záměru na směnu části po-

zemku dle zpracovaného geometrického plánu 
č. 699-24/2021

schvaluje směnu části pozemku bez doplatku ceno-
vého rozdílu 

části směňovaných pozemků
schvaluje úhradu veškerých nákladů spojených 

s převodem vlastnického práva a úhradu 
správního poplatku k návrhu na vklad vlastnic-
kého práva do katastru nemovitostí

schvaluje zahájení akce Rekonstrukce Základní 
školy Vlkoš z vlastních zdrojů a to přístavbou ša-
ten pro žáky

schvaluje � nanční příspěvek ve výši 50 tis. Kč vy-
brané obci v Jihomoravském kraji, která byla po-
stižena živelnou pohromou -tornádem

Výpis z USNESENÍ  z 16. zasedání
zastupitelstva obce Vlkoš konaného  dne  15. 9. 2021
Zastupitelstvo obce po projednání:
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  6/2021
bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 7/2021
bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 8/2021
schvaluje směnu části pozemku dle zpracovaného 

geometrického plánu č. 699-24/2021 
schvaluje pronajmout � rmě Zásilkovna s.r.o., část 

parcely 536/1 v k. ú. Vlkoš u Přerova o celkové 
výměře 0,68 m2   k umístění výdejního automatu 
Z BOX. Pronájem plochy se poskytuje bezplatně 
do termínu ukončení poskytovaných služeb.   

schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo č. 05/2021 
mezi obcí Vlkoš  a � rmou Ing. Hanousek Leoš s.r.o.

schvaluje zhotovitelem odborných prací v rámci re-
alizace projektu „Optická síť Vlkoš“  � rmu EMOS 
spol s r.o. 

schvaluje pravidla zřizování domovních optických 
přípojek, dle předloženého návrhu   

schvaluje Rozpočtové opatření č. 9/2021
pověřuje účetní obce s obsluhou bezdrátového roz-

hlasu při mimořádných událostech 
schvaluje Smlouvu o stálém právním zastoupení 

mezi obcí Vlkoš a společníky Advokátní kance-
láře Ritter – Šťastný se sídlem Riegrova 12, Olo-
mouc

schvaluje stavbu schodiště k plánovanému rodinné-
mu domu na části pozemku p. č. 535 v k. ú. Vlkoš 
u Přerova, dle předloženého návrhu

schvaluje opravu chodníku a zastávky BUS v ul. 
Bochořská, a chodníkové trasy v ul. Tovární, dle 
důvodové zprávy

schvaluje zveřejnění záměru na odprodej části par-
cely 534/3 v k. ú. Vlkoš u Přerova o výměře 7m2  
na úřední desce

Rozhovor se starostou obce 

Před několika měsíci vyšel v příloze Přerovského 
deníku rozhovor se starostou obce, ve kterém odpoví-
dal na dotazy připravené redaktorkou tohoto regionálního 
listu.  Z tohoto rozhovoru jsme pro čtenáře zpravodaje vy-
brali odpovědi vztahující se hlavně k dalšímu rozvoji naší 
obce. Některé z těchto odpovědí, byly po dohodě redakční 
rady se starostou doplněny o nové aktuální informace. 

Na jakou investici jste se zaměřili v letošním roce, 
a co připravujete pro další plánovací období 

Na jaře letošního roku byly zahájeny práce na stav-
bě šaten pro žáky základní školy, které budou přistavě-
ny k jižní straně budovy v prostoru školního dvora. Jsou 
dokončeny základy nové budovy, instalováno kanalizační 
a vodovodní potrubí, které překryla betonová základová 
deska. Pro další pokračování stavby se obec v průběhu 
roku snažila, zatím neúspěšně, získat finanční zdro-
je z krajského, nebo státního rozpočtu. Další investicí, 
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kterou obec fi nancuje výhradně z vlastních prostředků, je 
výstavba nové optické datové sítě. K instalovaným páteř-
ním optickým trasám se již postupně připojují jednotlivé 
rodinné domy. Argumentem pro urychlení výstavby „op-
tiky“, byl loňský průběh pandemie koronaviru a zavedená 
opatření proti jeho šíření. Došlo k tomu, že internetové 
připojení se stalo pro mnoho domácností doslova klíčové.  
Kolísavá kvalita WiFi příjmů internetu způsobila problé-
my při kontaktu dětí ze školou, a řadě rodičů  kompliko-
vala jejich práci z domu. Pro další plánovací období je již 
projekčně připravena rekonstrukce domu č.p. 12. Jedná se 
o budovu nacházející se v samém centru obce. Místní pa-
mětníci si vzpomenou, že přízemní část objektu sloužila 
jako prodejna průmyslového zboží. V přízemí budovy, by 
po její celkové přestavbě, mělo vzniknout nové zdravot-
ní středisko a v I. patře sídlo obecního úřadu.  V oblasti 
dopravy se plánované investiční záměry opět zaměří na 
přípravu staveb, které v případě jejich realizace zvýší bez-
pečnost chodců.

Daří se vám v obci udržet mladé lidi, nebo spíše 
sledujete jejich odliv do větších měst? Investujete do 
zasíťování a podporujete výstavbu rodinných domů?

Vzhledem k tomu, že celkový počet obyvatel obce vý-
razným počtem neklesá, svědčí, že s odlivem mladých lidí 
do větších sídel, nebo měst u nás problém není. Zcela při-
rozeným způsobem dochází k tomu, že někteří mladí lidé 
se z obce odstěhují, ale zase jiné mladé rodiny, se napří-
klad odkoupením nemovitosti, do obce zase přistěhují. Ale, 
když jsem na úvod své odpovědi uvedl, že počet obyva-
tel obce neklesá, tak z toho vyplývá, že ani nestoupá. A to 
jsme u problému, kterým je nedostatek volných stavebních 
míst. Hlavním důvodem tohoto nedobrého stavu je, i když 
to vyzní poněkud divně, úrodná půda. Pečlivě udržované 
zahrady a stejně tak obdělávaná políčka, která obklopují 
celé zastavěné území obce, nejsou prostě na prodej. Ma-
jitelé tyto pozemky většinově odmítají odprodat. Navíc, to 
jsou ve většině případů poměrně malé parcely a není vůbec 
reálné získat souhlas prodeje od pěti, nebo šesti vlastníků 
současně. Stačí, aby jeden z nich vám prodej odmítl a plán 
pokládky inženýrských sítí pro výstavbu několika domků 
současně tímto končí. Kritici tohoto stavu si zřejmě neu-
vědomují, že zástupce obce je při jednání s majiteli těchto 
pozemků o možnosti odprodeje ve stejném právním posta-
vení, jako každý jiný stavebník. Skutečnost, že dotčené 
pozemky jsou v platném územním plánu obce zahrnuty 
do zastavitelných ploch, nemění nic na právu vlastníka, 
aby s odprodejem svého pozemku vyslovil svůj nesouhlas.  

Ve Vlkoši je nový investor, na rozdíl třeba od Přero-
va, který dlouhodobě stagnuje a nedaří se mu přitáh-
nout nové investice. Jak jste přilákali tohoto investora 
do vaší obce, a jakou výrobu v novém areálu plánuje. 

Je zřejmé, že obec naší velikosti nemůže lákat investory 
formou nějakých investičních pobídek. Ale v rozhodnutí 

nového investora přijít do právě naší obce sehrála význam-
nou roli, mimo jiného, zcela jistě její vybavenost základní 
infrastrukturou. Bez  možnosti připojení areálu na funkč-
ní kanalizaci, nebo zřízení dostatečně kapacitní elektric-
ké a plynové přípojky, by investor od svého záměru zcela 
jistě odstoupil. Velmi kladně byla také hodnocena  možnost 
napojení areálu na optickou datovou síť a zajištění příjmu 
rychlého internetu.  Rovněž územně plánovací dokumenta-
ce obce, která stanoví podmínky staveb průmyslové, nebo 
řemeslné výroby, nebyla v rozporu s jeho podnikatelským 
záměrem. S dotazem na konkrétní plány výroby se ovšem 
musíte obrátit přímo na majitele této fi rmy. 

Jaká je spolupráce fi rmy Filák s obcí? Plánuje za-
městnávat i místní obyvatele?

Spolupráce obce s majitelem fi rmy Filák, je od před-
ložení prvotní studie jeho podnikatelského záměru, až po 
současnou realizaci projektu velmi dobrá. Pro příklad, in-
vestor respektoval při umístění nové výrobní haly a řešení 
vstupních prostor do areálu, stávající využití veřejného 
prostranství, kde se nachází autobusová zastávka a sou-
vislá chodníková trasa. Projekt respektoval stávající vy-
užití tohoto veřejného prostoru přesto, že se tyto stavby 
nachází na jeho pozemku. S dotazem, jak je to s plánem 
zaměstnávat místní obyvatele, se musíte zase obrátit  pří-
mo na zástupce investora. Domnívám se, že rozsah stáva-
jící investice a další plány využití podnikatelského areálu, 
se v příštích letech stanou pracovní příležitostí rovněž pro 
obyvatele naší obce.

Obec Vlkoš citelně zasáhly ničivé povodně v roce 
1997. Podařilo se vám už realizovat protipovodňová 
opatření, která by obec ochránila?

V rámci protipovodňových opatření se podařilo zís-
kat souhlasné stanovisko správce toku, a hlavně uvolnění 
fi nančních zdrojů ze státního rozpočtu na realizaci akce 
,,Revitalizace toku Mlýnský náhon“, který protéká naší 
obcí.  Další záměr ochrany obce proti zaplavení tím, že se 
vystaví ochranná hráz obklopující téměř celou obec, nelze 
realizovat. Lze pochopit navrhovatele, že bezprostředně 
po katastrofální povodni, která byla příčinou demolice té-
měř 50 domů, byla taková hráz zapracována do územní-
ho plánu obce. Nebylo ovšem úplně domyšleno, že není 
reálné získat od všech majitelů dotčených parcel, kterých 
je navíc značný počet, souhlasné stanovisko ke stavbě 
ochranné hráze, která z části znehodnotí jejich pozemky. 
Je to stejné, jako u již zmíněných stavebních míst. Stačí, 
aby jeden z vlastníků prodej odmítl a plán výstavby sou-
vislé ochranné hráze, která by ochránila obec před velkou 
vodou, zcela ztrácí smysl.  
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Výsledky Voleb do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky konané ve dnech 
8. 10. – 9. 10. 2021 ve Vlkoši

Počet osob zapsaných do výpisů ze stálého a zvl.seznamu voličů:   565
Počet voličů, kterým byly vydány volební obálky:     421
Počet odevzdaných úředních obálek:       420
Počet platných hlasů:          419
Volební účast:          74,51 %

Umístění jednotlivých stran:
1.  ANO 2011  144 hlasů 34,36 %
2.  SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09    86 hlasů 20,52 %
3.  SPD (T.Okamura)   77 hlasů 18,37 %
4.  PIRÁTI a STAROSTOVÉ          43 hlasů 10,26 %
5.  Trikolora Svobodní Soukromníci    15 hlasů   3,57 %
6. Komunistická str.Čech a Moravy    14 hlasů   3,34 %
7.  ČSSD    12 hlasů   2,86 %
8.  VOLNÝ blok      9 hlasů   2,14 %
9.  PŘÍSAHA Roberta Šlachty      7 hlasů   1,67 %
 Strana zelených      7 hlasů   1,67 %
10. Švýcarská demokracie       1 hlas   0,23 %
 Aliance pro budoucnost        1 hlas   0,23 %
 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy        1 hlas   0,23 %
 Otevřeme ČR normálnímu životu        1 hlas   0,23 %
 Moravané        1 hlas      0,23 % 
11. ALIANCE NÁRODNÍCH SIL        0 hlasů      0,00 %
 Hnutí Prameny        0 hlasů    0,00 %
 Levice        0 hlasů      0,00 %
 Koruna Česká (monarch.strana)        0 hlasů      0,00 %
 Moravské zemské hnutí       0 hlasů      0,00 %

ENERGOLINKA
V souvislosti s neočekávaným ukončením dodávek energií některých dodavatelů se mnozí dostali do nepříznivé situace. Je 

nesnadné se zorientovat a nenaletět tzv. energošmejdům, i proto se Olomoucký kraj rozhodl pomoci těmto lidem a zřídil tele-
fonní i e-mailovou informační ENERGOLINKU. Tato linka má pomoci odběratelům elektrické energie a plynu, kterým jejich 
dodavatel ukončil smluvené dodávky energií. ENERGOLINKA  je k dispozici každý pracovní den od 7 do 15 hodin. 
ENERGOLINKA OLOMOUCKÉHO KRAJE tel. 602 802 442 nebo tel. 725 816 254, email: energolinka@olkraj.cz
 

MILOSTIVÉ LÉTO
Pro dlužníky, jejichž dluhy vůči veřejnoprávním věřitelům jsou vymáhány exekučně, je jednorázová možnost zbavit se 

defi nitivně dluhů, které mají u veřejnoprávních institucí. Tato možnost je známa jako tzv. Milostivé léto. Tito dlužníci mohou v ob-
dobí od 28. října 2021 do 28. ledna 2022 zaplatit svůj dluh výrazně levněji, pokud v uvedené lhůtě uhradí jistinu, tedy základní 
dlužnou fi nanční částku, na jejímž základě závazek vznikl, a k tomu pevnou částku 908,- Kč jako náklady exekutorovi. Odpouští 
se tím úroky a penále, což mohou být při dlouhotrvajících exekucích vysoké částky. Více podrobným informací k Milostivému 
létu naleznete na https://exekuce.justice.cz/…to/, https://milostiveleto.cz/. Praktickou pomoc občanům v této věci nabízí celá 
řada seriózních organizací, jejichž výčet je uveden na webových stránkách Olomouckého kraje na https://www.olkraj.cz/…html 
Vzhledem ke skutečnosti, že období pro možnost oddlužení je velmi krátké, nelze než doporučit občanům zatíženým exekucí 
jednat rychle. 
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Advent

Většina rodin bude mít i tento rok na stole advent-
ní věnec a každou neděli bude zapalovat svíčku. Jaký 
má advent význam? Jak má vypadat adventní věnec? 
A na jaké datum vychází advent v letošním roce?

Význam adventu
Slovo advent vychází z latinského slova adventus, 

které znamená příchod a je dobou očekávání příchodu 
Spasitele. Doba adventu je přípravou na vánoční svátky. 
První adventní nedělí, která se vždy nachází mezi 27. 
listopadem a 3. prosincem, začíná křesťanský rok, jinak 
také liturgický rok. Čtvrtá adventní neděle předchází 
Božímu hodu vánočnímu nebo také Slavnosti Narození 
Páně, tento den je oslavou narození Ježíše Krista. Čtvrtá 
neděle může vyjít i na neděli 24. prosince, což není pro-
blémem, protože Boží hod vánoční je až 25. prosince.

Adventní věnec
Nejznámějším symbolem adventu je adventní 

věnec, na kterém jsou čtyři svíčky, které se postup-
ně zapalují každou neděli až do Vánoc a slouží jako 
symbolický odpočet před Štědrým dnem. Variant, jak 
může adventní věnec vypadat, je spousta – může být 
z různých materiálů, mít různou velikost nebo barvu 
svíček a jejich rozmístění. Mezi nejčastěji používaný 
adventní věnec v České republice patří ten vyrobený 
z větývek jehličnanů, které představují život. Kruho-
vý tvar věnce značí Boží věčnost, jednotu, vzkříšení, 
společenství a věčný život. Adventní věnce se liší v tra-
dičních barvách i v počtu svíček. Svíček je správně 
pět, z toho jsou tři fi alové, jedna růžová a poslední 
uprostřed bílá. Svíčky se zapalují postupně proti smě-
ru hodinových ručiček a na Štědrý den se zapaluje ta 
poslední bílá, která značí Ježíše Krista. Nejčastější 
podoba však u nás jsou svíčky čtyři a adventní věnce 
mají různou podobu a svíčky různou barvu, čtyři svíč-
ky symbolizují čtyři týdny, jež předcházejí Vánocům.

Adventní kalendář
Adventní kalendář je kalendář spojený s Vánocemi 

a dobou adventní. Nachází se v něm 24 políček, které 
slouží jako jednoduchý odpočet dnů do Vánoc. His-
torie adventních kalendářů sahá do konce 19. století, 
kdy vznikaly adventní kalendáře ručně a byla to spíše 
umělecká díla. Za „otce“ adventních kalendářů je po-
važován Němec Gerhart Land, který jako první přišel 
se sériovou výrobou kalendářů. Kalendář byl tištěný 
a jmenoval se V zemi Ježíškově, nacházely se v něm 
dva listy papíru – na jednom byly vánoční obrázky, 
na druhém 24 básniček – a děti měly za úkol každý 
den až do Vánoc vystřihnout obrázek a nalepit ho ke 
správnému obrázku. Z obrázku na Štědrý den vznikl vel-
ký obrázek vánoční krajiny. Adventní kalendáře se ve 
zbytku Evropy začaly postupně objevovat až po druhé 
světové válce. Postupem času si je každý národ při-
způsobil podle sebe a podle svých tradic. V dnešní 
době je asi nejrozšířenější papírová verze adventního 
kalendáře s 24 políčky obsahujících sladkost. Exis-
tují ovšem různé druhy kalendářů, lidé si kalendáře 
sami vyrábí, existují dokonce elektronické verze nebo 
různé společnosti nabízí adventní kalendáře se svými 
výrobky.

Kdy začíná advent
Advent začíná každý rok čtvrtou neděli před 24. 

prosincem, tedy Štědrým dnem a trvá od 22 do 28 dní. 
První adventní neděle vychází na první neděli po 26. 
listopadu. Každá z nedělí má své speciální lidové 
jméno, první je železná, po ní je bronzová, stříbrná 
a poslední čtvrtá je zlatá.

Na kdy vychází v roce 2021 
 1. adventní neděle – 28. listopadu 2021
 2. adventní neděle –   5. prosince  2021
 3. adventní neděle – 12. prosince  2021
 4. adventní neděle – 19. prosince  2021

V České republice nosí dárky Ježíšek. Kdo 
ale nosí dárky ve světě?

Kdo nosí dárky
Například ve Francii nosí dárky Pere Noel, v Holand-

sku Sinterklaas, v Bulharsku děda Koleda, ve Švédsku 
Jultomten, v Polynésii velký krab, v Sýrii velbloud patřící 
Třem králům, v Chorvatsku děda Božičnjak a například 

v Indii nikdo dárky nerozdává a lidé si je dávají osobně. 
Kdo naděluje dárky v České republice, všichni víme, není 
to nikdo jiný než Ježíšek. Kdo ale naděluje dárky v jiných 
státech ve světě jako je například Anglie, Německo, Itálie 
nebo Argentina?

USA
V Americe naděluje dárky Santa Claus ve svém iko-

nickém červeném kostýmu na saních taženými soby. Dár-

 Nejkrásnejsí svátky v roceˇ ˇ
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Chybujete v psaní malých a velkých pís-
men na začátku slov? Jsou správně Vánoce 
nebo vánoce a jak je to s dalšími svátky či vý-
znamnými dny konce roku?

Často se chybuje v psaní velkých a malých písmen. 
Nejen v názvech svátků, ale také organizací, úřadů nebo 
například v názvech ulic.

Podívejte se na přehled, jak je to s psaním velkých 
a malých písmen nejen u Vánoc.

Vánoce a advent
V publikacích starších roku 1993 můžeme najít přá-

ní šťastných a veselých vánoc s malým počátečním pís-
menem. Nová pravidla totiž vešla v platnost roku 1993 
a šťastné a veselé Vánoce bychom měli psát s velkým 
V. Stejně tak to platí například u Velikonoc.

Pokud jde o přídavné jméno vánoční, například vá-
noční koleda, vánoční dárek nebo vánoční atmosféra, pí-
šeme s malým počátečním písmenem.

Slovo advent se také píše vždy s malým počátečním 
písmenem a stejně je tomu tak u slovních spojení, kdy je 
advent přídavným jménem, například adventní věnec.

Sváteční dny - Štědrý den, Boží hod
Názvy jednotlivých svátečních dnů píšeme s velkým 

počátečním písmenem - Štědrý den, Štědrý večer nebo 
Boží hod.

Lehký zmatek může způsobit Boží hod, který se obje-
vuje hned v několika podobách, ať už je to Boží hod, Hod 
boží, Boží hod vánoční nebo Hod Boží.

U prvních tří variant je pravidlo stejné a píše se zde 
velké počáteční písmeno. U čtvrté varianty vyjadřujeme 
náboženskou úctu, a proto je Hod Boží s oběma velkými 
počátečními písmeny.

Ježíšek nebo ježíšek
U slova Ježíšek nebo ježíšek záleží na jeho významu. 

Ježíšek označuje hned několik věcí - samotného Ježíše, 
Štědrý večer nebo Štědrý den. Slovem ježíšek můžeme 
označit například nadílku dárků pod stromečkem.

Nový rok nebo nový rok
Mezi častou chybu bezpochyby patří psaní slovního 

spojení „nový rok“. S velkým počátečním písmenem, 
tedy Nový rok, napíšeme v případě, že se jedná o spoji-
tost s jedním dnem, 1. lednem.

S malým počátečním písmenem, tedy nový rok, píše-
me, pokud se jedná o všechny dny následujícího roku.

Na podrobnější vysvětlení pravidel se můžete podívat 
v internetové jazykové příručce Ústavu pro jazyk český 
AV ČR.



ky naděluje do připravených punčoch na krbu a pod stro-
meček v noci z 24. na 25. prosince, když všichni spí. Do 
domu se dostává komínem. Američané dárky na rozdíl od 
Čechů rozbalují až 25. prosince ráno.

Rusko
V Rusku se slaví Vánoce až 7. ledna podle Juliánského 

kalendáře, který je od našeho Gregoriánského o 13 dní 
opožděný – 7. leden vychází na náš 25. prosinec. Dárky 
pod vánoční stromek v Rusku nazvaný jolka dává Děda 
Mráz, který cestuje ze vzdálené Čukotky na saních v do-
provodu Sněhurky.

Anglie
V Anglii nosí dárky Otec Vánoc neboli Father 

Christmas. Cestuje v kočáru taženém soby a dárky na-
děluje v noci do punčoch zavěšených na krbu. Dárky se 
rozbalují druhý den, tedy 25. prosince.

Německo
Na severu Německa na Štědrý den domy obchází vá-

noční muž Weihnachtsman, cestuje na divokém větru, 
má zrzavé vousy a vlasy a je zahalen v dlouhém plášti 
a kapuci. Na jihu Německa obchází spíše Ježíšek neboli 
Christkind.

Itálie
V Itálii některým přináší dárky Ježíšek, v Itálii známý 

jako Babbo Natale. Přijíždí na saních se soby až z Finska 

a je podobný českému Mikuláši. Dárky některé italské ro-
diny rozbalují už 24. prosince večer, ale obvykle čekají 
až na první svátek vánoční 25. prosince. Některým dětem 
dárky roznáší čarodějnice Befana, až 7. ledna. Přilétá na 
koštěti a do domů se dostává komínem.

Argentina
V Argentině se slaví Vánoce až 6. ledna, kdy je 

v Argentině období léta. Dárky naděluje kůň Magi, pro 
kterého je před dveřmi připravena miska s vodou a seno 
jako občerstvení při jeho putování. Dárky naděluje do 
bot dětí umístěných pod vánočním stromkem nebo vedle 
postele.

Dánsko
V Dánsku nosí 24. prosince dárky Julemand, který je 

podobný Santa Clausovi. Stejně jako Santa Claus cestuje 
na saních se soby a bydlí na severním pólu. Pomáhají mu 
skřítci, kteří se jmenují Nisser, takže Julemand není na 
roznášení dárku sám.

Finsko
Ve Finsku nosí dárky dědeček Ukko, který se celým 

jménem jmenuje Joulupukki. Je oblečen do kozlí kůže 
a žije v Laponsku. Finsko je zároveň jedinou zemí, kde 
děti vidí toho, kdo jim naděluje dárky. Tato tradice je po-
dobná Mikuláši 5. prosince v Česku.
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MEDOVÉ KRÉMEŠE
Medové těsto:
120g měkkého másla
100 g medu
140g moučkového cukru
2 vejce
500g hladké mouky
2 lžičky jedlé sody

Z uvedených surovin zaděláme těsto a necháme v led-
nici, do druhého dne. Druhý den vyválíme, vykrájíme 
kolečka a upečeme. Naplníme karamelovým krémem 
(vyšleháme 500g másla + přidáme karamelové Salko 
a vyšleháme). Krém nastříkáme na spodek kolečka a na 
něj nastříkáme pudinkovo-máslový krém (do vyšleha-
ného másla vmícháváme postupně uvařený vychladlý 
vanilkový puding). Přiklopíme druhým kolečkem, dáme 
ztuhnout. Nakonec ozdobíme šlehačkou. Nakonec posy-
peme griliášem či různě dle chuti. Kolečka vykrajovat 
silná cca 2 mm a pečou se cca 5 minut na 180 stupňů. 
Z této dávky je cca 50 ks. Horní vrstvu šlehačky můžeme 
vynechat, stačí posypat cukrem.

ZDRAVÁ VOSÍ HNÍZDA
Suroviny (20 kusů)
130 g celozrnných piškotů (lze pou-
žít piškoty bez lepku)
20 g holandského kakaa
50 g třtinového cukru
70 g másla (změklého)
30 g medu
3 lžíce polotučného mléka
100 g smetanového sýru
1 lžíce vanilkového extraktu 

Nejprve si odeberte 15–20 kusů piškotů a dejte je stra-
nou. Zbytek piškotů vložte do mixéru společně s kakaem 
a třtinovým cukrem a vše rozmixujte do konzistence pra-
chu. Rozmixovanou směs vložte do větší mísy a přidejte 
máslo, 20 g medu a mléko. Vše promíchejte a vypracuj-
te tuhé těsto. Hotové těsto zabalte do potravinové fólie 
a vložte alespoň na 1 hodinu do lednice. Po uplynutí 
uvedeného času si v menší misce smíchejte smetanový 
sýr, 10 g medu a vanilkový extrakt. Těsto vyjměte 
z lednice a nachystejte si hotovou náplň ze smeta-
nového sýru a zbylé piškoty. Těsto vtlačte do forem na 
vosí hnízda, pomocí úzkého konce vařečky vytvořte do 
těsta důlek, do něj naneste náplň a přiklopte piškotem. 
Následně vosí hnízda vyjměte z formy. Takto pokračuj-
te, dokud nezpracujete všechno těsto. Vosí hnízda nechte 
alespoň 24 hodin odležet v chladu. Skladujte v lednici, 
kde vydrží cca 2 týdny. TIP: Vosí hnízda můžete zamra-
zit a skladovat 3–4 měsíce.

ZDRAVÉ MEDOVO-DÝŇOVÉ 
PERNÍČKY
Suroviny:
150 g vařené dýně
100 g medu
1 vejce
100 g másla
120 g fruktózy
400 g špaldové mouky
1 lžička jedlé sody
perníkové koření, citronová šťáva 1 čajová lžička, rum 

Vařenou dýni osuš a rozmačkej na pyré. Přidej vejce, 
medík, fruktózu a míchej v hladkou hmotu. Přidej špal-
dovou mouku smíchanou s jedlou sodou a perníkovým 
kořením. Změklé máslo zapracuj do perníkového těsta. 
Pokud se bude lepit, přidej mouku. Lepivost těsta záleží 
na konzistenci medu. Těsto nech uležet do druhého dne 
na chladném místě. Vyválej plát těsta na tloušťku asi 
0,5 mm a vykrajuj tvary dle libosti. 
Peče se zhruba 12 min na 170 stupňů, nebo dokud per-
níčky nebudou na povrchu zlaté. Hotové perníčky potírej 
polevou smíchanou z 20 g fruktózy, 2 lžic tuzemského 
rumu a citrónové šťávy.

SLOVENSKÉ ŠUHAJDY
Suroviny:
250 g ztužený tuk Cera/Iva
150 g moučkový cukr
1 bal.BB pudink (krabička)
2 lžíce kakao
Troška rumu
Nádivka:
1 dcl mléko
150 g ml. ořechy
200 g moučkový cukr
6 ks drcené piškoty
1 lžíce rumu
1 bal. vanilkový cukr

Ve vodní lázni rozpustíme ztužený tuk, přidáme k němu 
prosátý moučkový cukr, BB pudink, kakao, rum a vymí-
cháme dohladka. Do košíčků lijeme na spodek část čoko-
lády, opatrně dáme lžičkou nádivku do středu a zalijeme 
druhou vrstvou čokolády a pěkně zahladíme, aby byly 
na vrchu hladké. Libovolně ozdobíme: ořechem, višní, 
lentilky, kuličkami a pod. 
Náplň: Mléko s moučkovým cukrem přivedeme do varu, 
vypneme, přidáme ořechy, vanilk. cukr, piškoty a rum. 
Po vychladnutí malou lžičkou dávkujeme do košíčků

Z uvedených surovin zaděláme těsto a necháme v led-Z uvedených surovin zaděláme těsto a necháme v led-

Vánoční pečení
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TRADIČNÍ JARMARK V LIPCE

Srdečně Vás zveme na tradiční adventní jarmark ve Výtvarné dílně Lipka, který se uskuteční 
v sobotu 4. prosince od 13.00 do 17.00 hodin. 

Program jarmarku:
 13-17 hod.  Výtvarné dílny - mozaikování andílků, stromečků a ptáčků pro všechny co to 
  baví  a chtějí si něco krásného vlastnoručně vyrobit 
 13 -17 hod.  Kavárna, občerstvení, lívance, něco z udírny, svařák, medovina
 15 -15.30 hod. Putování za adventními zvyky - pro děti (spíše mladší ) Barborka, Lucie, 
  Mikuláš a další. Mikulášské nadělení - lampičku s sebou, příspěvek na dítě 
  100,- Kč
 16,30 hod. Troubení na dvoře - sourozenci Boháčovi

Těšíme se na Vás, bude nám dobře spolu i v respirátorech.
Veronika Matlochová, Výtvarná dílna Lipka

VYTVARNÉ DÍLNY

DOMÁCÍ MOZARTOVY 
KOULE
Suroviny:
300 g mleté mandle
250 g moučkový cukr
1 ks vejce, 2 lžíce kakao
100 g mleté pistácie
200 g hořká čokoláda
kůra a šťáva z citronu

V misce si smícháme 250 g mletých mandlí s moučkovým cuk-
rem. Přidáme nastrouhanou citronovou kůru a šťávu z citrónu. 
Nakonec přidáváme vajíčko a dohromady vymícháme. Směs 
si rozdělíme na 3 části. Do jedné přidáme 100 g mletých 
pistácií, do druhé přidáme kakao a do třetí 50 g mletých 
mandlí. Z pistáciové části si tvarujeme malé kuličky, oba-
líme směsí z kakaa a nakonec směsí z mandlí. Nad párou 
si rozpustíme hořkou čokoládu a následně v ní tyto kulič-
ky obalíme z každé strany. Necháme ztuhnout.
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Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš děkuje Obci Vlkoš, 
všem sponzorům a partnerům za podporu nejen v roce 2021. Všem sportovcům, cvičencům, trenérům, 

cvičitelům a dobrovolníkům, děkujeme za reprezentaci Sokola a obětavou práci.  
Velký dík patří rovněž fanouškům za přízeň a podporu v uplynulém roce, který byl opět výraznou měrou 
ovlivněn současnou epidemií. Děkujeme i návštěvníkům – účastníkům akcí pořádaných TJ Sokol Vlkoš. 

Přejeme Vám poklidné prožití adventu a vánočních svátků a v novém roce 2022 hlavně pevné zdraví, 
štěstí a rodinnou pohodu a spoustu sportovních a kulturních zážitků. 

Věříme, že i přes těžké období nám i nadále zachováte naši přízeň.
Za TJ Sokol Vlkoš

Simona Prečanová – jednatel, Petr Sobek - starosta

Pomalu, ale jistě bude i rok 2021 minulostí. Na tento rok asi podobně jako na rok 2020 nikdo neza-
pomeneme, a to především z důvodu pandemie COVID 19. Tato pandemie zasáhla naše rodiny, naši 
obec, celý stát a celý svět. Bohužel nemůžeme říci, že o ní mluvíme v minulém čase. Stále zasahuje do 
našich životů i do naší budoucnosti. Po celý rok ovlivňovala i život v naší obci. Většině z nás chyběly 
tradiční akce, kde jsme se mohli potkávat, něco zažít a vidět. I přesto jsme jich v mezičase alespoň pár 
stihli. Nejhorší dle mého byl omezený kontakt i s těmi nejbližšími, a to z důvodu obavy o jejich zdraví. 
Jistě najdeme mnoho dalších věcí, které velmi negativně Covid 19 ovlivnil. Přesto se v tomto období 
našla také pozitiva. Nejvíce viditelná v těch dvou letech, kdy nás pandemie zasahovala, byla solidarita 
a snaha pomoci, především na jaře 2020, kdy nás zasáhla první vlna pandemie. Objevili jsme v sobě 
skrytý potenciál a začali více pomáhat. Šily se roušky, rozvážely se nemocnicím, nabídla se pomoc 
v nákupech, posílaly se balíčky do nemocnic a sociálních služeb a mnoho dalších dobrých věcí. 
Všichni jsme z toho tak trochu unavení a velmi se těšíme, až skončí omezení a další nepříjemné 
věci spojené s touto pandemií. 

I přesto věřím, že si užijeme vánoční svátky v kruhu rodiny a přátel. Proto mi dovolte Vám za sebe 
a redakční radu popřát, abychom vánoční svátky prožili s velkou pokorou, nadějí, radostí, pokojem, 
s našimi nejbližšími. Ať rok 2022 bude už trochu normální a budou opět různé akce kulturní, spole-
čenské, sportovní, bez omezení a hlavně se budeme moci bez obav setkávat, pomáhat si, povídat si, no 
prostě žít. Ať se nám daří v osobním i pracovním životě a jsme otevření pro pomoc druhým a nezapomí-
náme, že nakonec nejdůležitější jsou vztahy. K tomu všemu přeji zdraví, štěstí a Boží požehnání a sílu 
do všeho, co nový rok přinese i do toho, co bude těžké a náročné. Prostě vše dobré vám všem. 

Simona Prečanová
Redakční rada

Vážení milovníci hudby a příznivci SZUŠ D-MUSIC,

dovolujeme si Vás pozvat na tradiční adventní koncert, který se uskuteční 

20. prosince 2021 v 17.00 hodin v kostele svatého Prokopa ve Vlkoši. 
Vlkošské děti, smíšený pěvecký sbor Myši a myšáci i dechový orchestr TWO, THREE, FOUR 

už pilně nacvičují a doufají, že jim současná situace umožní, aby se koncert po roční pauze 
mohl uskutečnit.

SZUŠ D-MUSIC
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Okénko pro děti 
VÁNOČNÍ TVOŘENÍ - ANDÍLCI

Vánoční tvoření z toho, co máte doma - tedy obal od vajíček. Zkuste si vyrobit dvě verze, jeden andělíček je 
prostorový - na zavěšení nebo postavení, druhý plochý - zápich do květináče na špejli. Můžete je i obarvit, krásné 
jsou však i takto bez obarvení. Nemáte-li doma velký korálek na hlavičku, můžete si vyrobit kuličku z rozmočeného 
papíru z obalu na vejce.

VÁNOČNÍ TVOŘENÍ - VÁNOČNÍ OZDOBY

Na tvorbu papírových recyklovaných ozdob je nejlepší použít obal od vajíček, je nejměkčí a nebude dělat 
problém ponornému mixéru, ale v zásadě lze použít jakýkoliv starý papír. Obal od vajíček natrháme na malé 
kousky a zalijeme vodou. Necháme chvíli rozmočit a rozmixujeme ponorným mixérem. Z rozmixované hmoty 
vymačkáme vodu a zbylou hmotu vtlačíme do formiček na perníčky, přebytečnou vodu ještě odsajeme hadříkem 
nebo ubrouskem. Necháme do druhého dne vysychat. Ozdoby pomalujeme. Lze použít fi xy i tempery. Pokud chcete 
mít ozdoby trvanlivé, použijte akrylovou barvu (na obrázku je použitý Balakryl). Širokou jehlou opatrně vytvoříme 
dírku a navlečeme provázek, nebo zezadu přilepíme poutko.

TIP: Tyto ozdoby můžete použít také jako originální jmenovky na dárky.
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Omalovánky pro děti 
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Letní gurmánská akce
„Football Food Festival“     

Poslední srpnovou sobotu se část fotbalového hřiště ve Vlkoši 
změnila v restauraci pod širým nebem, která nabízela svým hostům 
pokrmy a nápoje různých druhů, chutí a vůní. Na fotbalovém hřiš-
ti se totiž konal druhý ročník gastronomického festivalu s názvem 
“Football Food Festival“, kterou připravil výbor místní tělocvičné 
jednoty Sokol, společně se členy fotbalového oddílu. Tuto největší 
společenskou akci letošního roku podpořila obec Vlkoš.

U celkem patnácti stánků mohli návštěvníci ochutnávat jídla jak 
naší domácí kuchyně, ale také pokrmy převzaté z kuchyně americ-
ké, nebo východoasijské.  V široké nabídce nechyběly opět polév-
ky, různé masité pokrmy, grilované speciality, ale také ryby připra-

vené na několik způsobů. Novinka letošního ročníku smažené býčí 
žlázy (koule), se stala zřejmě nejvíce vyhledávanou specialitou.  

Po ochutnávce hlavních jídel, si jako sladkou tečku mohli hosté 
vybírat z různých druhů koláčků a zákusků. Děti zcela jistě potěšil 
stánek se zmrzlinou vyrobenou z čerstvého ovoce. V neustálém ob-
ležení návštěvníků byl originální mobilní bar. Ve své nabídce měl 
různé druhy míchaných nápojů, které připravovaly vždy usměvavé 
a velmi zručné barmanky.  O rychlou přípravu několika druhů kávy 
se postaral komfortní kávovar. Tento přístroj zakoupili pořadatelé z 
části fi nančního zisku loňského festivalu. Nejen dobře vychlazené 

sudové pivo, ale také 
výbornou točenou li-
monádu měla ve své 
nabídce obsluha vý-
čepu „Občerstvení na 
hřišti“.     

I v letošním roč-
níku se osvědčila 
platba speciální festi-
valovou měnou, kte-
rou byl ,Food Dolar“. 
Směna hotovosti za 
festivalové dolary jen 
ve směnárně, umož-
nila rychlou platbu, 
bez potřeby počítání 
a případného vracení 
peněz. Rychlé obslou-
žení zákazníků tak 
zamezilo shlukování 
lidí před jednotlivými 
stánky. To přispělo 
nejen ke spokojenosti 
návštěvníků, ale zvý-
šilo také jejich ochranu, před nákazou covid.   

Nařízení vlády a také krajské hygieny, v souvislosti s bojem 
proti covidové nákaze, sice zkomplikovalo pořadatelům přípravu 
letošního ročníku, ale díky toleranci všech návštěvníků se dařilo 
všechna hygienická opatření dodržovat. Po celou dobu trvání akce, 
byly k dispozici antigenní testy. V případě, že se někdo nemohl 
prokázat očkovacím certifi kátem, platným testem, nebo potvrzením 
o prodělané nemoci, provedl si antigenní test. Žádný z návštěvníků 
provedení tohoto testu neodmítl. 

Důkaz, že „FFF“ si našel své příznivce nejen u amatérských 
kuchařů, pekařů, cukrářů, nebo číšníků, ale také u široké veřejnosti, 
je více než 500 návštěvníků, kteří prošli hlavním vstupem do fot-
balového areálu. 

Pokud čtenáři zpravodaje mají doma kalendář na rok 2022, mo-
hou si do něj označit den 27. srpna, kdy na poslední prázdninovou 
sobotu, je naplánováno uspořádání již třetího ročníku vlkošského 
„Football Food Festivalu“.  

Krásné prožití svátků vánočních, ale hlavně pevné zdraví do 
nového roku přeje všem čtenářům Vlkošského zpravodaje

Kolektiv pořadatelů FFF

šilo také jejich ochranu, před nákazou covid.   šilo také jejich ochranu, před nákazou covid.   

ky, různé masité pokrmy, grilované speciality, ale také ryby připra-ky, různé masité pokrmy, grilované speciality, ale také ryby připra-

části fi nančního zisku loňského festivalu. Nejen dobře vychlazené části fi nančního zisku loňského festivalu. Nejen dobře vychlazené 

Ze zivota obceˇ
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Pohádková cesta 2021

V sobotu 12. června 2021 uspořádala Tělocvičná jed-
nota Sokol Vlkoš ve spolupráci s Klubem seniorů, Obcí 
Vlkoš, taneční skupinou Gracie a dalšími  dobrovolníky 
pohádkové odpoledne pro děti. Cílem bylo oslavit s dětmi 

a jejich ro-
diči Den dětí 
a připravit 
se na začá-
tek prázdnin 
a po jarním 
„covidovém 
zákazu“ si 
užít hezké 
odpoledne. 
Pro děti by-
la připravena 
pohádková 
stezka, na 
jejíž trase 
n a v š t í v i l y 
děti celkem 
10 stanovišť. 
S t a n o v i š t ě 
byla plná po-
hádkových 
postav a by-
tostí, mnoh-
dy až hodně 

strašidelných. 
Děti byly ale 
velmi šikovné 
a všechny úko-
ly krásně 
zvládly.

A pokud se 
jim nedařilo, 
pomohli rodiče 
a nebo samotná 
strašidla a po-
hádkové by-
tosti.  

Za splnění 
úkolů dostáva-
ly děti odměnu 
na stanovišti 
a v cíli ještě 
dostalo každé 
dítko balíček a 
špekáček. 

Počasí by-
lo proměnli-
vé a dokonce 
proběhla pře-
háňka, ale ani 
to nebylo dů-
vodem, který by děti a rodiče odradil a my tak můžeme 
zkonstatovat krásnou účast 81 dětí. 

Simona Prečanová
TJ Sokol Vlkoš

Co víc si přát?

To je otázka a zároveň název naší divadelní hry. Vět-
šinou si tuto otázku pokládáme, když přemýšlíme o vá-
nočních dárcích nebo když se někdo zeptá: Co ti máme 
koupit k narozeninám či k svátku? Obyčej-
ně řekneme, že nic, všechno mám a co po-
třebuji si koupím. Ale tuto otázku si poslední 
dobou pokládáme čím dál častěji: Co víc si 
přát? Teď bychom asi všichni odpovědě-
li, ať už jsou všichni zdraví a můžeme do 
společnosti, za sportem do divadla... Jsme 
rádi, že i když s různými obtížemi, mohli 
jsme tuto hru odehrát i když ne všude tam, 
kde to bylo naplánované a domluvené. Dě-
kujeme Vám divákům, že jste v této době 
přišli a podpořili nás. Moc se těšíme, až Vás 
všechny zase uvidíme v hledišti s úsměvem 
na rtech, ne s rouškou, a s dobrou náladou 

na nové hře, kterou právě začínáme zkoušet. Takže: Co 
víc si přát? Jak řekla víla Hedvika, zdravou mysl a potom 
můžete jít třeba i do pekla a nic se vám nestane.  Hodně 
zdraví v novém roce přejí divadelníci.

Ludmila Tomancová, 
TJ Sokol Vlkoš – DS Vlkoš sobě
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Národní a mezinárodní 
zkoušky ve Vlkoši 

Kynologický klub má za sebou další rok, který byl 
velmi poznamenaný vládními opatřeními, jež nám prak-
ticky znemožnila jakýkoli organizovaný výcvik od začát-
ku roku až do měsíce května. Po znovuotevření cvičiště 
se začalo také diskutovat o uspořádání 
zkoušek dle Národního zkušebního řádu 
nebo Mezinárodního zkušebního řádu. 
Nakonec bylo rozhodnuto o uspořádání 
zkoušek dle obou zkušebních řádů. Kon-
cem října tak nastoupilo ke zkouškám 10 
psovodů (maximálně možný počet) z nichž 
4 skládali zkoušku ZVV1 (národní zkušeb-
ní řád) a 4 zkoušku BH-VT (mezinárodní 
zkušební řád). U zkoušky ZVV1 museli 
účastníci uspět na stopě, poslušnosti a obraně. 
U zkoušky BH-VT museli zvládnout cvi-
ky poslušnosti, a také speciálními cviky, 
které mají za úkol prověřit chování psa 
v různých situacích dopravního ruchu. 
Výsledky zkoušek a připravenost jednotli-

vých účastníků nás velmi potěšily a namotivovaly k přípravě 
na zkoušky v dalších letech. 

Děkujeme všem, kteří se na zkouškách podíleli a za-
jistili jejich bezproblémový průběh. Zároveň děkujeme 
výcvikářům, kteří se po celý rok věnují všem psovodům 
a radí jim, jak se psy pracovat a docílit tížených výsledků. 

Přejeme všem klidné prožití svátků vánočních ve spo-
lečnosti Vašich nejbližších. 

Výbor Kynologického klubu Vlkoš

Vážení spoluobčané,

stejně jako v loňském roce se i letos naše „Skupina se-
niorek“ zapojila do charitativní sbírky „Vánoční hvězda“. 
Tuto tradiční sbírku pořádá občanské sdružení s názvem 
„Šance Olomouc“ a letos se uskutečnil již 23. ročník. Fi-
nanční prostředky z této sbírky, jsou určené pro oddělení 
hemato-onkologicky nemocných dětí z nemocnice v Olo-
mouci. Členky „Skupiny seniorek“ a spoluobčané v letoš-
ním roce vybrali 5 580,-Kč, kdy zakoupili celkem 59 vá-
nočních hvězd. Všem dárcům mockrát děkujeme.  

Moravské divadlo Olomouc v letních měsících uspo-
řádalo akci Kočování po Olomouckém kraji, kdy sehrála 
představení pod širým nebem na různých místech kraje. 
My jsme se rozhodli zúčastnit divadelního představení Noc 
na Karlštejně, které se konalo na nádvoří zámku v Tovačo-
vě ve čtvrtek 12. srpna. Stejně jako loni, tak i letos jsme 
odjížděli nadšeni z krásného kulturního zážitku. Všichni 
jsme se rovněž shodli, že se rádi této akce zúčastníme 
i v roce příštím. 

Skupina seniorek Vlkoš

Podzimní setkání

V pátek 15. října se ve Vlkoši „U tří šneků“ (u Ma-
cháčkových) uskutečnilo po dvou letech setkání seniorů. 
Jaké bylo vítání, asi nemusím popisovat. V úvodu jsme 
vzpomněli  na členy, kteří již nejsou mezi námi. Dále byla 
gratulace členům k významným životním jubileům s ma-

lým dárkem a kytičkou. Poté jako každý rok bylo občers-
tvení v podobě pozdního oběda. Při dobré kávě a zákusku 
nás bavili hudbou a zpěvem naši vlkošští Mužáci. Nako-
nec byla tombola, u které bylo také veselo.  Všichni jsme 
se pobavili, zazpívali a v dobré náladě se rozešli domů. 
Doufáme, že se zase ve zdraví sejdeme.

Jiřina Hlobilová
Klub seniorů

Členové Kynologického klubu Vlkoš přejí svému čestnému předsedovi panu Květoslavu Štiborovi 
vše nejlepší k jeho krásnému životnímu jubileu, které letos oslavil.
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2. čtvrtletí 2021
Františka Zahradníková  9. 4. - 94 let
Marie Molčíková              7. 6. - 94 let
Františka Tomčíková       3. 5. - 92 let
Marie Kornelová              7. 5. - 92 let
Marie Koplíková            17. 4. - 85 let

3. čtvrtletí 2021
Marie Bajgarová             5. 8. - 95 let
Marie Hánečková        22. 8.  - 85 let
Marie Chudárková      11. 7. - 85 let
Ludmila Hrabalová       6. 9.  - 80 let
Ludmila Macháčková  11. 9. - 80 let

4. čtvrtletí 2021
Libuše Macháčková    15. 10. - 80 let
Květoslav Štibora           2. 11. - 80 let
Svatopluk Macháček   30. 11. - 85 let
Jena Koplíková             13. 10. - 85 let
Oldřich Kučera            20. 12. - 95 let

N a š i  j u b i l a n t i   2 0 2 1

Našim jubilantům přejeme vše dobré, hodně zdraví, štěstí a Božího požehnání.

Senioři z Moštěnky si dali 
dostaveníčko na zámku 

v Dřevohosticích

Zhruba stovka seniorů z obcí mikroregionu Moštěn-
ka se v úterý 14. září sjela na zámek do Dřevohostic, kde 
se pro ně uskutečnilo vůbec první Senior sympozium. 
Na programu byly duchovní i zdravotní přednášky, be-
seda s knězem, policejní preventistkou, se starosty, pre-
zentace neziskových organizací zaměřených na sociální 
oblast. Účastníci akce rovněž navštívili poradnu zdraví, 
kterou zajišťovala Národní síť podpory zdraví, mnozí si 
nechali na místě změřit tlak, cukr či cholesterol. Užitečné 
informace zazněly také od zástupců přerovské Charity, 
mobilního hospice Strom života či Choryňského kláš-
tera. Představitelé Krajského úřadu Olomouckého kraje 

seznámili návštěvníky sympozia například s novým pro-
jektem zaměřeným na seniorské cestování. Se skvělým 
ohlasem se setkala přednáška olomoucké fyzioterapeut-
ky Lenky Fasnerové, jež ve své praxi radí lidem všech 
generací, jak se pomocí cvičení zbavovat bolesti. Na závěr 
vydařené akce se uskutečnilo hudební vystoupení Mu-
žáků z Vlkoše, které se setkalo s velkým ohlasem všech 
přítomných. 

Akci uspořádal dobrovolný svazek obcí mikrore-
gionu v rámci projektu Síť pomoci Moštěnka. Ten se 
ve 22 obcích na Přerovsku zaměřuje na konkrétní pomoc 
se znalostí konkrétního prostředí lidem, kteří pomoc po-
třebují, i lidem, kteří pomáhat chtějí. Bohužel z důvodu 
covidových opatření se mohlo této akce zúčastnit pouze 
omezené množství účastníků, které bylo pevně stano-
vené. Snad další setkání, již bude plně otevřené široké 
veřejnosti. 

Zkráceno z originálu Marie Šulákové 

Výbor ČČK oznamuje, 

že s ohledem na ukončení činnosti ČČK v okrese Přerov byla ukončena i činnost MS ve Vlkoši. 
Veškeré fi nanční a majetkové závazky byly převedeny na ČČK Přerov. V současné době je nebližší 

spádová organizace v Olomouci. Vzhledem k pandemické situaci v ČR se neuskutečnila výroční schůze, 
na které chtěl výbor tuto skutečnost oznámit a následně složit funkci. 

Chtěly bychom všem poděkovat za činnost v naší MS. I díky vám mohla fungovat tolik let.
Vzpomeňte s námi na dlouholetou členku pí. Libuši Ferencovou, která nás v letošním roce opustila.

MS ČČK Vlkoš

 Spolecenská rubrikaˇ
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Zpráva z fotbalového oddílu
 

Vlkošský fotbal má v současné chvíli přihlášeny do mi-
strovských soutěží 4 týmy.

Mladší (6-8 let) a starší (9-10 let) přípravku, mladší 
žáky (11-12let)  a muže.

Mužstvo mužů odehrálo na podzim deset zápasů. Pou-
ze v jediném utkání (s Brodkem) prohrálo, v ostatních vy-
hrálo a v polovině soutěže je na 2. místě tabulky.

Tým předvádí velmi slušné výkony a drží si vítězného du-
cha. Snad se nebude opakovat situace z loňské sezóny a do-
čkáme se regulérního pokračování soutěže i na jaře 2021.

Mladší  a starší přípravka hraje systémem víkendových 
turnajů pro 4 týmy. Již několikrát jsme apelovali na vede-
ní soutěže, aby přehodnotili svá rozhodnutí a i tato věková 
kategorie hrála systémem jednoho zápasu doma-venku, 
jak to mají nastaveno muži a mladší žáci.

Přineslo by to řadu výhod. Hráli by s větším počtem 
soupeřů a především bychom je viděli každý druhý zápas 
na domácím hřišti. Takto je vidíme „doma“ pouze jeden-
krát za měsíc při pořádání zmíněných turnajů.

Výsledky přípravek jsou na slušné úrovni. Většina zá-
pasů byla vyrovnaná. Mladí fotbalisté rychle zapomínají 



Zprávičky ze Sokola
Rok se sešel s rokem a právě v tomto zimním čase 

je na místě vzpomenout co se nám a našim členům v le-
točním roce povedlo, co jsme v naší  Tělocvičné jednotě 
SOKOL uspořádali a zažili. Na konci jara, hned jak bylo 
možné se za dodržení bezpečnostních pravidel sejít, roz-
běhla se příprava našich nejmenších na fotbalovém hřišti, 
kde si po několika měsících užívali každou chvilku společ-
ného trénování. Účast žáků i žaček byla natolik hojná, že 
bylo nutné rozdělení do skupin. Nadšení a zájem mladých 
fotbalistů nám ukázalo cestu k registraci tří žákovských 
mužstev do fotbalové soutěže v ročníku 2021 - 2022.  

Zakoupení nové tenisové sítě a její instalace bez sundá-
vání po dobu celého roku přivedla k občasné hře spoustu 
nových hráček a hráčů. Jsme a budeme ještě více rádi, 
když tomu tak zůstane a tito hráči zavítají na společné 
hodiny různorodých aktivit i v zimní sezóně do sokolov-
ny. Vzpomenu možnosti hry badmintonu, líného tenisu 
či kruhového tréninku a dalších aktivit. Ještě před kon-
cem školního roku jsme prožili odpoledne s dětem i rodi-
či na sportovním odpoledni s pohádkovou cestou. Hodo-
vá zábava s kapelou Los Playboys je v posledních letech 
sázka na jistotu. Když k tomuto přidáme pěkné počasí, 
již standartně bohaté občerstvení a taky první větší akci 
pod novou pergolou, nezbývá než se pochválit krásnou 
účastí a  myslím si, že i spokojeností všech návštěvníků 
z obce a okolí.

Můžu napsat, že již tradičně jsme v posledním ví-
kendu prázdnin spolu s obcí uspořádali Fotbal Food 

Festival a v září volejbalový turnaj, divadelní předsta-
vení a další akce o kterých je zmínka v samostatných 
článcích.Koncem srpna se rozběhly všechny fotbalové 
soutěže, ve kterých máme přihlášeny čtyři mužstva. Je to 
mladší přípravka, starší přípravka, mladší žáci a družstvo 
mužů. Tímto počtem aktivních sportovních družstev se 
řadíme k několika málo obcím v okrese a okolí. Hlavní 
náš cíl je sportovat s mládeží a aktivně  zapojovat i další, 
kteří mají chuť, ať již na hřišti či v zimním období v naší 
sokolovně. Tímto všechny a myslím tím opravdu všechny 
věkové kategorie sportovců i nesportovců zveme na hodi-
ny v naší sokolovně. V týdnu si vybere každý kdo má chuť 
si zacvičit, zatancovat si nebo se jen tak protáhnout, také 
zahrát si nějakou hru nebo se herecky realizovat v diva-
delním kroužku, či udělat jen tak něco pro zdraví. Každý 
si v rozpisu cvičení najde aktivitu, která může zaujmout.

Připomenu všem, kteří ještě nezaplatili úhradu za znám-
ky v letošním roce, ať tak udělají v nejbližším termínu. 
Pro příští rok dochází ke změně a známky, stejně tak prů-
kazky budou digitální. Možná připomenu, že uhrazená 
členská známka je zároveň pojištěním, pro případ zra-
nění při aktivitách na všech sokolských sportovištích při 
hodinách cvičení.

Závěrem bych chtěl opravdu hodně poděkovat všem, 
kteří se aktivně zapojili do příprav a pořádání akcí, přilo-
žili ruku k dílu, pomohli či se jen nějak podíleli na jaké-
koliv akci či cvičení, kterou jsme pro nás udělali. 

Neopomenu nástěvníky, kteří podpořili svou účastí 
naše akce. Děkujeme.

Petr Sobek, starosta TJ Sokol Vlkoš 

 Vlkosský sportˇ
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Volejbalový turnaj 

Vždycky, když skončí prázdniny a připravujeme vo-
lejbalový turnaj, uvědomíme si, jak moc rychle ten čas 
letí. Rok s rokem se sešel a máme za sebou již 14. ročník 
turnaje. Po další jarní koronavirové „odstávce“ sportu 
a kultury, se všichni těšili a projevilo se to i na počtu 
přihlášených družstev. Letošního ročníku se zúčastnilo 
celkem 11 smíšených družstev neregistrovaných hráčů. 
V každém družstvu musely být alespoň dvě ženy a hráči 
nesmí hrát volejbal závodně. 

První místo obsadili letošní nováčci, tým z Přerova s pří-
značným názvem Dream Team, tedy Tým snů. Vlkoš se 
umístil na desátém místě, což ale v silné konkurenci byl 
i tak velký úspěch. Nicméně nepořádáme turnaj proto, 
abychom se umístili na předních pozicích, ale abychom 
strávili pěkný sportovní den a přilákali do obce spoustu 

na prohru  a neúspěch a dokáží se radovat z každého vstře-
leného gólu a o to zde jde především.

Příjemnou novinkou je mužstvo mladších žáků. Tuto 
kategorii jsme zde roky neměli. Mladší žáci odehráli cel-
kem 7 mistrovských zápasů a po polovině soutěže se po-
hybují v klidném středu tabulky. Prezentují se velmi dob-
ře organizovanou hrou, kde nechybí zajímavá myšlenka, 
kvalitní klička, přesná nahrávka, tvrdá střela. Zkrátka vše, 
co dělá fotbal fotbalem. Výkony mladší přípravky jdou 
zápas od zápasu nahoru. Vrcholem jejich snažení bylo 
1.místo na halovém turnaji v Lipníku, pořádaném okres-
ním fotbalovým svazem v Přerově, kde dokázali chlapci 

vyhrát všechny 4 zápasy a zaslouženě zvedli nad hlavu 
pohár pro vítěze. Opravdu velká gratulace!

Obecně máme ze současného dění ve vlkošském fotba-
lu radost. Je příjemné vidět na tréninku plné hřiště nadše-
ných hráčů. Snad budeme v nastoleném trendu pokračovat 
nejen na jaře příštího roku, ale i v dalších letech.

Rádi bychom poděkovali všem fanouškům a přátelům 
vlkošského fotbalu. Vážíme si Vaší přízně. Stejně tak dě-
kujeme i obci Vlkoš. Sportu zdar – fotbalu zvlášť!

TJ Sokol Vlkoš - vaši trenéři: Sobek P., Javorský D., 
Kroupa V., Stískal P., Křepelka M., Langer T.
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Dne 6. 10. 2021 se 5 okresů Olomouckého kraje – Olo-
mouc, Přerov, Prostějov, Šumperk a Jesenick,  zúčastnilo 
fotbalového turnaje okresních výběrů v Bělotíně. Z  Vlko-
še byli vybráni dva borci. Za kategorii U11 (ročník 2011) 
byl vybrán Daniel Křepelka. Ve starší  kategorii U12 
(ročník 2010) to byl Tobiáš Kroupa. Turnaj v obou kate-
goriích suverénně vyhrál okres Jeseník.

Oběma mladým fotbalistům gratulujeme a děkujeme 
za reprezentaci vlkošského fotbalu .

 
TJ Sokol Vlkoš

Trenéři mládeže

lidí, kteří na Vlkoš budou v dobrém vzpomínat. Poča-
sí se jako takřka každý rok, vydařilo a užili si to jak 
sportovci, tak místní občané, kteří přišli potěšit své oko 
a zhlédnout pěkné sportovní zážitky a k tomu si dát 
něco dobrého k snědku. Již nyní Vás srdečně zveme na 
další polokulatý 15. ročník, který se uskuteční v sobotu 
3. září 2022. 

Pohodové a požehnané Vánoce v kruhu rodinném a hlav-
ně zdraví a sportovního ducha do dalších let, Vám přeje vo-
lejbalový oddíl TJ Sokol Vlkoš.

Simona Prečanová
Volejbalový oddíl TJ Sokol Vlkoš
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Před 330 lety byl poprvé zmíněn kostel sv. 
Prokopa

První zmínku o vlkošské farnosti můžeme nalézt v do-
kumentech ze 14. století. Tehdy k ní byly přifařeny obce 
Kyselovice, Říkovice, Chropyně, Bochoř a dvůr Plučis-
ko. Dřevěný kostel, který ve Vlkoši tehdy stál, byl za-
svěcený sv. Jiří a byl vypálen za husitských válek. Na-
hradil jej druhý kostel, taktéž zasvěcený sv. Jiří. V roce 
1691 se ale o něm mluví jako o kostelu zasvěceném sv. 
Prokopovi. Kdy přesně a z jakého důvodu k přesvěcení 
kostela došlo není známo. Můžeme se domnívat, že se 
tak stalo s jakousi módní vlnou, která zasáhla naše území 
a souvisela s rozvojem úcty ke sv. Prokopovi a také se 
zázračnými uzdraveními, která jsou od 2. poloviny 17. 
století a na začátku 18. století zaznamenána a připisová-
na sv. Prokopovi. 

285 let od dostavby současného kostela
Nynější kostel je již třetím, který zde byl postaven. 

První, dřevěný kostel, byl vypálen a druhý, taktéž dřevě-
ný, byl časem tak zchátralý, že na počátku 18. století bylo 
rozhodnuto o výstavbě nového zděného kostela. Stavba 
byla fi nančně náročná, neboť se stavělo na močálovitém 
terénu. Z tohoto důvodu bylo přistoupeno k vyztužení zá-
kladů stavby lomovým kamenem do výšky 1 metru nad 
okolní terén a zpevnění dubovými piloty. To mělo zabránit 
praskání zdiva. Celá stavba trvala dlouhých 12 let, a byla 
dokončena v roce 1736. Tento letopočet je uveden i na kříži 
nad presbytářem. Postavený kostel vypadal jinak, než jak 
jej známe dnes. Byl kratší, neboť končil v místech, kde dnes 
začíná presbytář a také nižší, protože věž končila v místech, 
kde jsou dnes hodiny. 

Před 155 lety zavezen rybník u hřbitova
V kronice obce Vlkoš se dočteme: „na hladině rybní-

ka obraz kostela sv. Jiří se odráží“. Onen rybník dnes již 
neexistuje, ale přesto jsou do dnešních dnů dobře patrné 
jeho pozůstatky. Jedná se o místo, kde je dnes tzv. zahrada 
Rozkošných dnes již Pokorných. Právě v těchto místech 
byl před 155 lety zavezen jeden z místních rybníků. 

125 let od pořízení současných oken v kostele
Věřím, že většina čtenářů mi dá za pravdu, že chlou-

bou našeho kostela jsou jeho krásná mozaiková okna. 
V roce 1896, tedy před 125 lety, byla pořízena první 
z těchto oken. Jednalo se o 2 horní okna, která nalezne-
me v presbytáři a znázorňují Nejsvětější srdce Ježíšovo 
a Neposkvrněné srdce Panny Marie. Okna darovali koste-
lu biřmovanci z let 1894 a 1896. Vyrobila je fi rma Škarda 

z Brna, která později realizovala i ostatní okna v kostele.
 
105 let od rekvizice kostelních zvonů
Před 105 lety zuřila I. světová válka, která nemilosrd-

ně zasáhla do života všech obyvatel. Na našem území byl 
tehdy nedostatek všeho – od potravin, přes ošacení až po 
barevné kovy. Nedostatek barevných kovů vedl k roz-
hodnutí o rekvizici zvonů, která proběhla ve dvou vlnách 
(první roku 1916 a druhá 1917). Vlkošských zvonů se tý-
kala první vlna. Dne 8.8.1916 byly odebrány 3 zvony ze 
4. Uchráněn byl zvon z r. 1630 neboť se bral ohled na jeho 
historickou hodnotu. Odebrané zvony byly v roce 1924 
nahrazeny zvony novými, které byly za 2. světové války 
opět zabaveny pro vojenské účely a roztaveny. 

90 let kamenného kříže u silnice z Vlkoše 
do Přerova

Po levé straně cesty z Vlkoše do Přerova najdeme křiž, 
který nechal v roce 1931 postavit místní kněz P. Theodor 
Wagner. O pořízení a svěcení kříže se nalézá záznam v kro-
nice farnosti: „V neděli 20. 3. 1932 odpoledne posvětil ka-
menný kříž z hořického kamene se Spasitelem dle vzoru 
Myslbekova, u silnice z Vlkoše k Věžkám. Kříž vytesal 
umělec sochař Jan Krajča z Horní Moštěnice, nákladem 
8 050 Kč, které zaplatil farář. (P. Theodor Wagner)“ Na-
hoře na kříži je vyobrazen ukřižovaný Ježíš a dole plačící 
Panna Marie. Nápis nahoře zní: Pohleďte a vězte, je-li …. 
Bolest jako bolest má. Dole najdeme nápis: Farníci milí, 
modlete se za mne! A na zadní straně „Věnoval P. Theo-
dor Wagner farář ve Vlkoši L.P. 1931“

75 let kamenného kříže u silnice z Vlkoše 
do Kyselovic

Kříž u cesty do Kyselovic (za posledním domem v uli-
ci Kyselovská) nechala v roce 1946 postavit paní Božena 
Černá, hostinská ve Vlkoši, která „na postavení kamenné-
ho kříže v Chaloupkách darovala obnos 15 000K.“  Cel-
kové náklady, jak se dočteme ve farní kronice, však byly 
vyšší. „Nákladem 27 000Kč zbudován v Chaloupkách 
nový kamenný kříž na místo starého dřevného kříže. Vý-
lohy hradila p. Božena Černá, hostinská ve Vlkoši. Obec-
ní představenstvo ve Vlkoši zavázalo se jménem obce, že 
kříž bude udržovati v dobém stavu a po zákonných for-
malitách kříž bude veřejně posvěcen.“ Nahoře na kříži je 
ukřižovaný Ježíš, dole byla plastika Panny Marie s děťát-
kem. Křiž nese nápis Pod ochranu Tvou se utíkáme 

30 let působení MUDr. Černína ve Vlkoši
Člověku se ani nechce věřit, že v letošním roce uply-

Historická víte, že ...

 Žijeme ve Vlkoši
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Vzpomínka 
Dne 27. listopadu 1991, tedy víc než před čtvrtstoletím, 

jsem s manželem opustila Přerov a vrátila se na důchod do 
rodných Moravských Budějovic. Vzpomínky na můj pro-
fesní život se stále vracejí. V roce 1961 jsem převzala péči 
o vlkošské děti po primáři Ondřejovi. Tehdy jsme měli po-
radnu na Kanovsku a za nějaký rok se přestěhovali do nové 
ordinace. Každé úterý a čtvrtek v měsíci jsem se potkávala 
s miminky a jejich maminkami a sledovala jejich růst a vý-
voj. Byla to krásná práce. Když byly děti nemocné, jezdily 
za mnou do Přerova nebo já za nimi domů. A tak mi v hlavě 
zůstala jména děvčat Sečkových, dětí Horákových, Kroupo-
vých, Měchurových, Sobkových, Chytilových a dalších. 

Vzpomínám na paní učitelku Vávrovou, se kterou jsem 
se setkávala ve škole. Nemohu zapomenout na pana Kuželu, 
který mě vozil v sanitce a vykládal mi o koňských dostizích. 
Mám štěstí, že jsem zůstala i nadále ve spojení s Vlkošem. Je 
to díky Martince Křížové a Katušce Kutálkové. Martina by-
dlí několik kilometrů od Budějovic a vždy poslední víkend 
v srpnu mají v Blížkovicích posvícení a to nás vždy děv-
čata navštěvují. Píšu tuto vzpomínku v době předvánoční 
a chci Vám všem popřát do nového roku hlavně pevné 
zdraví. A hlavně vlkošským dětem hodně lásky v rodině, 
hodně pohybu při hrách a sportování a v neposlední řadě 
úspěch v dalším životě.

Marcela Pidrová

Téma: Jak se mi líbí ve Vlkoši 

„Jsem moc ráda, že bydlím ve Vlkoši. Máme tu spous-
tu akcí a tradic. Začnu od začátku roku, a to Silvestrem. 
Ještě před Novým rokem v sedm hodin před sokolovnou 
vypukne ohňostroj. Po půlnoci začínají vypouštět ohňostroj 
skoro všichni lidi. V březnu začínají plesy. Například školní 
ples, kde jsem i dvakrát tančila. V dubnu jsou Velikonoce 
a každý rok kluci chodí tatarovat. 1. června je Den dětí (taky 
moje narozeniny), a to většinou bývá pohádková cesta. 
V červenci jsou hody a přijíždějí k nám kolotoče. Přijíž-
dí sem malý řetízkáč, velký řetízkáč, autíčka, nafukovací 
skluzavka, dětský vláček, dětská manéž a někdy zvonko-
vá dráha. Na hody se také u kapličky lidé i děti převlékají 
do krojů a děti tančí. V létě se hrají fotbalové zápasy na 
hřišti a my tam často chodíme. Taky se tou dobou přes ryb-
ník dává kláda a jezdí se přes ni na kole. Taky je taková 
akce, že si lidé musí postavit a vyzdobit loďku s jakýmkoliv 
tématem. 

V létě jsou tu taky dva příměstské tábory: na faře a Va-
kan. V září se jde zpátky do školy. Na konci listopadu je 

rozsvěcení vánočního stromečku, kde děti ze školy zpívají. 
Pár dní před Štědrým dnem je před školou zpívání koled 
a pije se svařák. Tak jsme si řekli, co se tu celý rok děje.“

       
 Eliška Hostášková, bývalá 5. třída

„Jsem moc rád, že bydlím ve Vlkoši. Máme tu spoustu 
různých akcí – například k nám přijíždějí kolotoče, býva-
jí tu různé plesy, zábavy, šibřinky, divadla, různé turnaje, 
pálení čarodějnic, food festival, v létě tu bývá farní tábor, 
stavění májky atd. Máme tu velký kostel a kapličku, velkou 
sokolovnu, školu a školku, fotbalové hřiště, dva obchody, 
velký rybník, na kterém se v zimě bruslí, když je zamrzlý 
a v létě se na něm postaví takový mostek z dřevěných pr-
ken. Po něm musíš na kole přejet celý rybník. Když spad-
neš, tak jsi prohrál a ten, kdo to celé projede bez spadnutí, 
dostane odměnu. Potom tu ještě máme cvičák pro psy. Jed-
nou ročně tu bývá na fotbalovém hřišti vaření guláše. Je 
třeba deset týmů a každý tým uvaří svůj guláš. Například 
tým myslivců uvaří myslivecký guláš, tým hokejistů udělá 
hokejový guláš. Potom všichni ochutnávají a hodnotí.“

 Jiří Langer, bývalá 5. třída





nulo již 30 let, kdy do naší obce nastoupil jako obvodní 
lékař MUDr. Rudolf Černín. Nahradil tehdy MUDr. Kou-
delku, který odešel do důchodu. 

760 let od první zmínky o obci Kanovsko
Letos uběhlo 760 let od doby, kdy se poprvé dovídáme 

o obci Kanovsko. V roce 1261 král Přemysl Otakar II. da-
roval olomouckému biskupu Brunovi několik obcí v hulín-
ském kraji. Mezi těmito obcemi bylo také Kanovsko, které 
se tímto stalo církevním majetkem a jeho osud byl až do 
roku 1848 spjat s církevní vrchností. Historie obce je však 
zřejmě starší. Podle názorů některých jazykovědců zna-
čí přípona –sko obec, která v minulosti zanikla a později 
byla obnovena. 

340 let nejstaršího typáře Vlkoše
Nejstarší typář neboli pečetidlo Vlkoše, který se do-

choval, pochází z roku 1681. Typář byl náhodně objeven 
v pokladním trezoru na obecním úřadě v březnu 1990. 
Jedná se o mosazný kotouč o průměru 32 mm. V pečet-
ním poli je barokní štít v jehož horní části je mezi dvěma 
květinami postavena radlice. V dolní části krojidlo, pod 
ním rozvilina. V opisu je legenda PECZET . OBCE . WL-
KOSKE . 16.81. 

Otisk typáře se objevuje na pohlednicích z roku 1994, 
ale tam je vyobrazen obráceně, zřejmě aby byl dobře či-
telný rok 1681....
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SZUŠ D-MUSIC Vás srdečně zve na 

TRADIČNÍ ADVENTNÍ KONCERT,
který se bude konat v pondělí  20. prosince 2021 v 17.00 hod. 

v kostele svatého Prokopa ve Vlkoši.

Fotbalový klub TJ Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na

VÁNOČNÍ KOTLÍKOVÝ SVAŘÁK,
který se bude konat ve čtvrtek  23. prosince 2021 v 15.30 hod. u sokolovny. 

Bramboráky, pro dospělé svařáček, pro děti zdarma čaj.

Divadelní soubor  Fikaný Baróšek Vás srdečně zve  na

ŽIVÝ BETLÉM,
který se bude konat v sobotu 25. prosince 2021 od 14.00 hod. na autobusové točně ve Vlkoši.

Na místě bude připravený svařák na zahřátí.



Fotbalový klub TJ Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na

ŠTĚPÁNSKOU ZÁBAVU,
která se bude konat v sobotu 25. prosince 2021 ve 20.00 hod. v sokolovně.



Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na

TRADIČNÍ ŠIBŘINKY,
které se budou konat v sobotu dne 15. ledna 2022 ve 20.00 hod. v sokolovně.

Rej masek ve 21.00 hod. 
Bohatá tombola a občerstvení zajištěny. 

Ráz: „Řemesla a povolání“.

       

Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na

DĚTSKÉ  ŠIBŘINKY,
které se konají v sobotu dne 22. ledna 2022 ve 14.00 hod. 

Rej masek ve 14.30 hod. 
Pro děti je připravena bohatá tombola a různé soutěže s odměnami. Občerstvení zajištěno. 





 Pozvánky
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Football Food festival 28. 8.  2021 Football Food festival 28. 8.  2021

Ze školní družiny, září 2021

Mladí fotbalisté pomáhají chystat volejbalový turnaj 3. 9. 2021

Ze školní družiny, září 2021

Volejbalový turnaj 4. 9. 2021

MŠ a ZŠ v dětském centru Krokodýlek 8. 9. 2021 Senior sympozium v Dřevohosticích 14. 9. 2021
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Internetová verze barevného Vlkošského zpravodaje je zveřejněna na webových stránkách Obce Vlkoš
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Náboženství ve škole 15. 9. 2021

FK - starší přípravka 16. 10. 2021

Zkoušky v Kynologickém klubu 14. 10. 2021

FK - mladší žáci 24. 10. 2021

FK - muži 17. 10. 2021

Výtvarná výchova v ZŠ 19. 10. 2021 FK - část mladší přípravky 24. 10. 2021

1. místo - Zimní ligy mládeže - 13. 11. 2021


